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Uroczystoœæ wrêczenia Honorowego Obywatelstwa Miasta Poznania 
prof. Zofii Trojanowiczowej oraz premierowi Tadeuszowi Mazowieckiemu 
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Rektor UAM, prof. dr hab. Bronis³aw Marciniak 
podejmowa³ w dniu 23 lipca br. Wiceprezesa Rady 
Ministrów, Grzegorza Schetynê w Kolegium 

Europejskim w GnieŸnie. Przedmiotem  rozmowy by³ przede
wszystkim dotychczasowy, dynamiczny rozwój i przysz³oœæ
oœrodka w GnieŸnie.

Rektor zapozna³  premiera z zamiarami w³adz uczelni
utworzenia w GnieŸnie jednostki podstawowej  UAM. 
Premier G. Schetyna z najwy¿szym uznaniem wyrazi³ siê 
o dotychczasowych dokonaniach oraz o obiektach naukowo-
dydaktycznych i socjalnych w GnieŸnie. Ze szczególnym 
zainteresowaniem premiera spotka³y siê urz¹dzenia sportowe
Kolegium tj. hala oraz boisko.

Wicepremier Grzegorz Schetyna 
w Kolegium Europejskim w GnieŸnie 
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W upalny lipcowy dzieñ, szukaj¹c œladów ¿ycia na uczel-
ni, trafi³am do Domu Studenckiego „Jowita” UAM. Ku

mojemu zaskoczeniu pracuje na pe³nych obrotach. Poza aka-
demikiem, w którym do dyspozycji goœci jest 420 miejsc noc-
legowych (w pokojach jedno- i dwuosobowych), od 15 lat 
w D. S. „Jowita” funkcjonuj¹ pokoje goœcinne o podwy¿szo-
nym standardzie. To 49 miejsc noclegowych (pokoje jedno- 
i dwuosobowe oraz apartamenty ma³e i du¿e). W okresie let-
nim dom studencki jest w pe³ni wykorzystywany. 30 pokojami
dysponuje Dzia³ Wspó³pracy z Zagranic¹ UAM, mieszkaj¹ w
nich najczêœciej osoby odbywaj¹ce sta¿e naukowe. Reszta
miejsc zarówno w akademiku, jak i pokojach goœcinnych 
s³u¿y jako nocleg dla uczestników licznie odbywaj¹cych siê na
UAM konferencji naukowych oraz goœci indywidualnie zapra-
szanych na Uniwersytet im. Adama Mickiewicza. Przez ca³y
rok „Jowita” têtni ¿yciem. 

Marta Dzionek 

Nasza uczelnia, w ocenie komisji
kwalifikuj¹cej wnioski o kierunki

zamawiane, otrzyma³a najwiêcej
punktów i zajê³a pierwsze oraz trze-
cie miejsce. - Cieszê siê, bo oznacza
to, ¿e umiemy dobrze pisaæ wnioski,
a w dzisiejszym œwiecie to umiejêt-
noœæ niebagatelna, czêsto decyduj¹-
ca - mówi prof. Zbigniew Pilarczyk,
prorektor UAM ds. studenckich. 
- Cieszê siê te¿, ¿e mamy te kierun-
ki, choæ zarazem jestem trochê zdzi-
wiony, ¿e uznania nie znalaz³y
aplikacje Wydzia³ów Fizyki i Biologii,
bo tam w³aœnie mamy unikatowe,
praktyczne specjalnoœci.

Kierunki zamawiane na UAM na
rok akademicki 2009/2010 to mate-
matyka, informatyka i chemia. Najle-

psi studenci, którzy je wybior¹, bêd¹
otrzymywaæ 1000 z³otych miesiêcz-
nie. Czy zg³osi³o siê na nie wiêcej
kandydatów? - Dziœ jest zbyt wcze-
œnie, by o tym mówiæ - twierdzi prof.
Pilarczyk. - Bêdzie wiadomo dopiero
po zakoñczeniu rekrutacji - dodaje. 

Wybór uczelni, na których bêd¹
kierunki zamawiane, wywo³a³ wiele
kontrowersji w œrodowisku. Otrzyma-
³o je wiele takich, które nie maj¹ wy-
robionej marki, a nie bêdzie mo¿na
w ten sposób studiowaæ, np. na Po-
litechnice Poznañskiej. - Szkoda - po-
wiedzia³ prof. Pilarczyk - to jedna z
najlepszych uczelni technicznych w
Polsce. W przysz³ym roku wspólnie z
ni¹ uruchomimy studia z zakresu
bioinformatyki. MAJ

P rof. dr hab. Andrzej J. Szwarc - wieloletni pracownik Wydzia³u
Prawa i Administracji UAM - specjalizuje siê w szeroko rozu-
mianym prawie karnym. Od roku 2002 jest kierownikiem Ka-

tedry Prawa Karnego UAM, a w latach 2002-2008 pe³ni³ funkcjê
dziekana Wydzia³u Prawa i Administracji tego Uniwersytetu. W roku
2008 otrzyma³ doktorat honoris causa na Wydziale Prawa i Admini-

stracji Europejskiego Uniwersytetu Viadrina we Frankfurcie nad
Odr¹, bêd¹cy uwieñczeniem Jego osi¹gniêæ naukowych i organiza-
cyjnych, zw³aszcza z zakresu wcielenia w ¿ycie idei polsko-niemiec-
kich studiów prawniczych, której by³ g³ównym pomys³odawc¹ oraz
nadal jest czo³owym animatorem. Prof. dr hab. Andrzej J. Szwarc
jest zas³u¿onym wychowawc¹ wielu pokoleñ prawników. na

Kierunki zamawiane Kwaterunek wakacyjny 
w Domu Studenckim „Jowita”
UAM

Urodzinowe Ksiêgi 
dla Profesora Andrzeja Szwarca
W dniu 26 czerwca br. o godz. 17 w Sali Lubrañskiego 
(Poznañ, ul. H. Wieniawskiego 1, Collegium Minus) odby³a siê uroczystoœæ 
wrêczenia prof. dr. hab. Andrzejowi J. Szwarcowi, Ksi¹g Pami¹tkowych 
z okazji Jego 70. urodzin.
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W ziê³o w niej udzia³ piêædziesiêciu szeœciu nauczy-
cieli akademickich z jedenastu krajów zlewiska
Morza Ba³tyckiego, którzy zaanga¿owani s¹ w dy-

daktyczn¹ dzia³alnoœæ BU, prowadz¹ kursy na swoich rodzi-
mych uczelniach. Polskê reprezentowali wyk³adowcy Akade-
mii Górniczo-Hutniczej w Krakowie, Uniwersytetu Technolo-
giczno-Przyrodniczego w Bydgoszczy, Politechniki £ódzkiej,
Uniwersytetu Ekonomicznego w Poznaniu oraz Kolegium Eu-
ropejskiego im. Jana Pawla II w GnieŸnie, Uniwersytetu im.
Adama Mickiewicza w Poznaniu.

Edukacja dla zrównowa¿onego rozwoju to wszelkie dzia³a-
nia o charakterze edukacyjnym (zarówno w zakresie edukacji
formalnej, jak i nieformalnej), s³u¿¹ce kszta³ceniu postaw
œwiadomego wp³ywania na stabilny i zrównowa¿ony rozwój go-
spodarczy i spo³eczny w skali globalnej. Pojêcie zrównowa¿o-
nego rozwoju zak³ada, ¿e gdy mamy na wzglêdzie d³ugofalo-
w¹ perspektywê klimatyczno-cywilizacyjn¹ na Ziemi oraz wa-
runki, jakie musz¹ zostaæ spe³nione, aby przysz³oœæ ta w
ogóle by³a mo¿liwa, wszystkie kraje œwiata powinny zbli¿aæ
siê do siebie w zakresie poziomu ekonomicznego, ekologicz-
nego, cywilizacyjnego i spo³ecznego. Kszta³cenie w ramach
ESD musi zatem mieæ charakter istotnie interdyscyplinarny,
obejmuje bowiem elementy nauk przyrodniczych, spo³ecz-
nych, ekonomicznych oraz nauk o kulturze. Jego koniecznym
aspektem jest tak¿e perspektywa etyczna. Najnowszym doku-
mentem, stanowi¹cym podstawê dla wszelkich dzia³añ w tym
zakresie, jest „The Gothenburg Recommendations on Educa-
tion for Sustainable Development” z listopada ubieg³ego ro-
ku (tekst dostêpny jest w Internecie pod adresem:
http://www.desd.org/Gothenburgl%20Recommendations.pdf).

Wyk³ady i warsztaty w Visby dotyczy³y zagadnieñ edukacji
dla zrównowa¿onego rozwoju, którym poœwiêcona jest trwaj¹-
ca od 2005 roku dekada UNESCO. Na pó³metku tego dziesiê-
ciolecia podjêto próbê zdiagnozowania obecnego stanu dzia-
³alnoœci edukacyjnej w tym zakresie w krajach basenu ba³tyc-
kiego, zarówno na szczeblu uniwersyteckim, jak i na ni¿szych
poziomach kszta³cenia. Wyniki wskazuj¹ doœæ jednoznacznie,
¿e prym w tej dziedzinie wiod¹ Finlandia i Szwecja, gdzie od
lat z powodzeniem pracuje siê nad w³¹czaniem do treœci stu-
diów zagadnieñ zwi¹zanych z EDS. Uczestnicy konferencji
dyskutowali, w jaki sposób treœci zwi¹zane z ESD uczyniæ
mo¿na czêœci¹ programów studiów na ró¿nych kierunkach,
zarówno w ramach wyspecjalizowanych kursów, jak równie¿ w
ramach innych, przewidzianych harmonogramem studiów
przedmiotów. Kszta³c¹ce okaza³y siê doœwiadczenia Uniwer-
sytetu w Kalmarze (Szwecja), gdzie od kilku lat skutecznie
pracuje siê nad w³¹czeniem w treœci programowe wyk³ada-
nych przedmiotów elementów ESD. W znacznej mierze powo-
dzenie tego rodzaju dzia³añ zale¿y jednak od œwiadomoœci na-
uczycieli akademickich oraz od ich chêci modyfikowania w³a-
snych sylabusów. Zgodzono siê co do tego, ¿e w pierwszym

rzêdzie kszta³cenie w zakresie ESD obj¹æ powinno s³uchaczy
studiów z zakresu nauk œcis³ych, których wp³yw na zrównowa-
¿ony rozwój bêdzie w nadchodz¹cych dziesiêcioleciach kluczo-
wy. Zarazem tak¿e absolwenci studiów humanistycznych,
dzia³aj¹c na rozmaitych polach, maj¹cych wp³yw na edukacjê
spo³eczeñstwa, powinni koñczyæ naukê z rozbudzon¹ œwiado-
moœci¹, jak¹ rangê ma problematyka zrównowa¿onego roz-
woju dla przysz³ego kszta³tu œwiata.

Uczestnicy konferencji mieli okazjê przyjrzeæ siê tak¿e dzia-
³aniom edukacyjnym w ramach ESD na ni¿szych poziomach
kszta³cenia. Na zaproszenie szko³y œredniej w Visby uczestni-
czyli w lekcji przyrody, zapoznaj¹c siê z interesuj¹cym, autor-
skim programem nauczyciela oraz z powsta³ymi na kanwie
proponowanych zadañ pracami uczniów. Entuzjazm m³odzie¿y
jednoznacznie œwiadczy³, ¿e zagadnienia zrównowa¿onego
rozwoju s¹ dla m³odych ludzi spraw¹ nieobojêtn¹, z wagi
której zdaj¹ sobie doskonale sprawê. Promowaniu ESD w
szko³ach s³u¿¹ tak¿e opracowane pod auspicjami Baltic Uni-
versity materia³y „Education for Change: a handbook for tea-
ching and learning sustainable develpment”, które prezento-
wa³a na konferencji jedna ze wspó³autorek. 

Sukces spotkania polega³ na tym, ¿e uczestnicy, reprezen-
tuj¹cy przeró¿ne dziedziny badawcze, mieli mo¿liwoœæ skon-
frontowania swoich punktów widzenia. Tak¿e na tym, ¿e wziê-
to pod rozwagê dziedzinê s³abo jeszcze obecn¹ w œwiadomo-
œci wiêkszoœci nauczycieli akademickich, a bardzo istotn¹ -
nie tylko ze wzglêdu na jej dostrze¿enie przez UNESCO, lecz
przede wszystkim w perspektywie przysz³ych losów planety.

Katarzyna Szewczyk-Haake
Kolegium Europejskie w GnieŸnie

NASZ UNIWERSYTET NADBA£TYCKA EDUKACJA
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W dniach 1-3 czerwca br. na Uniwersytecie Gotlandzkim w Visby (Szwecja) 
odby³a siê konferencja dla nauczycieli Uniwersytetu Ba³tyckiego (Baltic University), 
poœwiêcona zagadnieniom edukacji dla zrównowa¿onego rozwoju. 

Czego naucza 
Uniwersytet Ba³tycki?

Pojêcie zrównowa¿onego rozwoju
zak³ada, ¿e gdy mamy na wzglêdzie
d³ugofalow¹ perspektywê 
klimatyczno-cywilizacyjn¹ 
na Ziemi oraz warunki, jakie musz¹
zostaæ spe³nione, aby przysz³oœæ ta
w ogóle by³a mo¿liwa, wszystkie
kraje œwiata powinny zbli¿aæ siê 
do siebie w zakresie poziomu 
ekonomicznego, ekologicznego, 
cywilizacyjnego i spo³ecznego.



• •  Panie Kanclerzu, w³aœnie zakoñczy³a siê uroczystoœæ zawiesze-
nia wiechy na budynku nowej hali sportowej na Morasku. Kiedy
mo¿emy spodziewaæ siê ukoñczenia inwestycji?

- Budynek planujemy oddaæ w czerwcu przysz³ego roku, natomiast
wyposa¿enie go w najnowoczeœniejszy sprzêt - s³u¿¹cy do uprawiania
wielu dyscyplin, w tym pi³ki siatkowej, koszykówki, pi³ki rêcznej, no¿-
nej, sprzêt rehabilitacyjny, wyposa¿enie sauny - powinno potrwaæ trzy
miesi¹ce d³u¿ej.

• •  Proszê powiedzieæ kilka s³ów o samej hali. 
- Przede wszystkim powierzchnia zabudowy wraz z ³¹cznikiem wy-

niesie 3796 m2, kubatura hali to 63713 m3, powierzchnia u¿ytkowa
hali to 5217 m2. Na widowni bêdzie mog³o zasi¹œæ 700 osób, a po
wyci¹gniêciu trybun dolnych - nawet 1000 osób. £¹czny koszt inwe-
stycji zamknie siê w kwocie 36 milionów z³otych.

• •  Nie wszyscy czytelnicy bêd¹ wiedzieæ, czym jest ³¹cznik, 
o którym Pan wspomnia³… 

- Pozwoli przejœæ z p³ywalni do hali sportowej. 

• •  Czy oprócz hali g³ównej przewiduje siê inne pomieszczenia?
- Tak, w budynku znajd¹ siê równie¿: si³ownia o powierzchni 

350 m2, sala do aerobiku (193 m2), sala interbicycle (54 m2), zespó³
odnowy biologicznej oraz zaplecze techniczne i socjalne. 

• •  Otwiera to nowe mo¿liwoœci przed sportowcami z UAM? 
- Oczywiœcie. Po pierwsze - wreszcie bêdziemy mogli organizowaæ

na wysokim poziomie imprezy o randze mistrzostw Polski, np. w siat-
kówce, pi³ce koszykowej, rêcznej. Zwróci³bym uwagê te¿ na fakt, ¿e
oprócz boiska g³ównego, spe³niaj¹cego europejskie wymogi, znajd¹
siê tu trzy boiska, zlokalizowane w poprzek boiska g³ównego. 

• •  Warto wspomnieæ o ambicjach naszej dru¿yny siatkarskiej… 
- Nasze I-ligowe aspiracje wreszcie bêdzie mo¿na zrealizowaæ 

w obiekcie godnym tych rozgrywek. Wszyscy wiemy przecie¿ o ograni-
czeniach, z jakimi borykaj¹ siê siatkarze w sali przy ulicy M³yñskiej. 

NASZ UNIWERSYTET NOWE ADRESY UAM
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K o³o Naukowe Studencka Poradnia Pra-
wa w S³ubicach dzia³a od piêciu lat. 
Z tej okazji w dniu 26 czerwca 2009

roku w Collegium Polonicum odby³o siê oko-
licznoœciowe spotkanie. Zaproszeni na nie zo-
stali przedstawiciele w³adz lokalnych i uniwer-
syteckich, pracownicy naukowi, wspó³pracow-
nicy, jak równie¿ byli i obecni cz³onkowie. Uro-
czystoœæ sta³a siê okazj¹ do przybli¿enia go-
œciom celu i zasad funkcjonowania Poradni.

Dzia³alnoœæ instytucji polega na udzielaniu
bezp³atnych porad prawnych niezamo¿nym
mieszkañcom regionu s³ubickiego. Od po-
cz¹tku istnienia regularnie udzielne s¹ pora-
dy w S³ubicach, a od ponad dwóch lat tak¿e
w Rzepinie. Poradnia realizuje we wspó³pracy
z Miejskim Oœrodkiem Kultury projekt pomo-
cy prawnej wyjazdowej, dziêki temu mie-
szkañcy po³o¿onego nieopodal Rzepina mo-
g¹ uzyskaæ pomoc prawn¹ tak¿e w swoim
mieœcie.

Bilans 2008 roku zamkniêto z wynikiem
ponad piêciuset przyjêtych spraw i liczba ta z
roku na rok systematycznie wzrasta. W po-
równaniu z innymi stowarzyszeniami tego ty-
pu ostateczna suma porad pozwoli³a na zajê-
cie przez nas jednego z czo³owych miejsc w
skali ca³ego kraju. Jak wynika z rocznego
sprawozdania z dzia³alnoœci Uniwersyteckich
Poradni Prawnych z roku 2007/2008, przy-
gotowanego przed Fundacjê Uniwersyteckich
Poradni Prawnych, pod wzglêdem iloœci przy-
jêtych spraw instytucja ze S³ubic uplasowa³a
siê na V miejscu w Polsce.

W koñcz¹cym siê ju¿ roku akademickim w
Poradni w S³ubicach dzia³a³o 32 studentów,
a w pracy wspomaga³o i nadzorowa³o ich
dzia³ania 6 koordynatorów. Warto podkreœliæ,
¿e w takim ma³ym mieœcie jak S³ubice obser-
wujemy bardzo du¿e zapotrzebowanie na ofe-
rowan¹ przez studentów bezp³atn¹ i fachow¹
pomoc. Brak szerokiego dostêpu do profe-

sjonalnej porady prawnej i bariery finansowe
to przes³anki, które sk³aniaj¹ mieszkañców
do udania siê po poradê do studentów. Z ko-
lei studenci maja okazjê do zastosowania
zdobytej na zajêciach wiedzy w praktyce.

Dziêki æwiczeniom obejmuj¹cym zakres za-
równo polskiego, jak i niemieckiego prawa
studenci s¹ w stanie równie¿ rzetelnie opra-
cowywaæ pisma w jêzyku niemieckim, a tak-
¿e s³u¿yæ pomoc¹ przy t³umaczeniu niemiec-
kich pism s¹dowych czy urzêdowych. 

Na uwagê zas³uguje fakt, i¿ obok instytucji
tego typu dzia³aj¹cych w miastach, bêd¹cych
prê¿nymi centrami akademickimi, pojawiaj¹
siê te¿ takie poradnie w mniejszych 
miejscowoœciach. Mo¿na tylko mieæ nadziejê,
¿e ze wzglêdu na ¿ywe zainteresowanie pora-
dami wœród mieszkañców mniejszych oœrod-
ków, takich instytucji powstanie wiêcej. 

wiceprezes KN SPP S³ubice 
Anna Geisler

Studencka Poradnia Prawa w S³ubicach

I-ligowe aspiracje
Z W³odzimierzem P³otkowiakiem, zastêpc¹ kanclerza UAM ds. inwestycji 
rozmawiaj¹ Marcin Piechocki i Adam Barabasz
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Uroczystoœæ zawieszenia „wiechy” na powstaj¹cej hali sportowej
na Morasku



Celem wizyty by³o wrêcze-
nie profesorowi Medalu
za Zas³ugi dla UAM, który

zosta³ mu przyznany uchwa³¹ Se-
natu w listopadzie ubieg³ego ro-
ku. Goœciowi towarzyszy³ prof.
Giulio Molisani, dyrektor W³o-
skiego Instytutu Kultury w War-
szawie wraz ze swymi najbli¿szy-
mi wspó³pracownikami.

Wrêczenie medalu odby³o siê
14 maja w Gabinecie Rektora.
Uroczystoœæ celebrowa³ prof. dr
hab. Andrzej Lesicki, prorektor
ds. kadry i rozwoju naszej uczel-
ni, który w krótkim wyk³adzie
przedstawi³ dzieje Uniwersytetu
oraz podkreœli³ zas³ugi laureata,
poniesione na rzecz UAM, w tym
wielki wk³ad w kszta³cenie kadry
naukowej i promocjê poznañ-
skiej nauki.

Profesor Silvio Panciera uro-
dzi³ siê w Wenecji w roku 1933,
studiowa³ w Padwie. Jest
uczniem Atilio Degrassiego, jed-
nego z najbardziej znanych w³o-
skich historyków staro¿ytnego
Rzymu, który w swoim uczniu roz-
budzi³ zainteresowanie epigrafik¹
rzymsk¹. W roku 1957 Slivio
Panciera na sta³e zwi¹za³ siê z
Rzymem, gdzie przez ponad 40
lat wyk³ada³ epigrafikê ³aciñsk¹
na Uniwersytecie La Sapienza.
Pasji profesora Silvio Panciery
zawdziêczaj¹ historycy i archeo-
lodzy, zajmuj¹cy siê badaniami
nad antykiem, zinwentaryzowa-
nie spuœcizny epigraficznej przed-
chrzeœcijañskiego Rzymu.

Oprócz epigrafiki ³aciñskiej
profesor Silvio Panciera poœwiê-
ci³ siê równie¿ studiom nad topo-
grafi¹ miasta Rzymu oraz nad re-
ligi¹ i wojskowoœci¹ rzymsk¹.
Prowadzi³ badania prozopogra-
ficzne, onomastyczne, paleogra-
ficzne i nad specyfik¹ jêzyka epi-
graficznego. Szczególne miejsce
w dzia³alnoœci profesora Silvio
Panciery zajê³a kwestia groma-
dzenia i ekspozycji zbiorów epi-

graficznych. Z jego inicjatywy
stworzono - unikatowe na skalê
europejsk¹ - Muzeum Epigraficz-
ne w Termach Dioklecjana w Rzy-
mie. Jest autorem kilkuset publi-
kacji, w tym kilkunastu ksi¹¿ek,
cz³onkiem wielu presti¿owych to-
warzystw naukowych o randze
miêdzynarodowej, takich jak Isti-
tuto Archeologico Germanico,
Istituto Nazionale di Studi Roma-
ni, Accademia dei Lincei i Pontifi-
cia Accademia Romana di Arche-
ologia, Heidelberskiej Akademii
Nauk (Heidelberger Akademie
der Wissenschaften), Bawarskiej
Akademii Nauk (Bayerische Aka-
demie der Wissenschaften), Fin-
nish Academy of Sciences and
Letters oraz Society of the Pro-
motion of Roman Studies. Pe³ni
funkcjê wiceprezydenta Centro di
Studi sulla Cultura e l'Immagine
di Roma. By³ prezydentem Asso-
ciation Internationale d'Epigra-
phie Grecque et Latine, Commis-
sion d'Epigraphie et Informati-
que oraz Electronic Archive of
Greek and Latin Inscriptions (EA-
GLE). Jest laureatem wielu na-
gród. Do najwa¿niejszych nale¿y
Medal Scuola Della Cultura e

dell'Arte, przyznany profesorowi
dekretem prezydenta Republiki
W³oskiej oraz Max-Planck-For-
schungspreis.

W wyg³oszonej podczas uro-
czystoœci laudacji prof. dr hab.
Leszek Mrozewicz podkreœli³, ¿e
„cz³onkostwo w wielu miêdzyna-
rodowych organizacjach i instytu-
cjach naukowych oraz liczne
odznaczenia, które sta³y siê
udzia³em dzisiejszego laureata,
nie mia³y i nie maj¹ charakteru
ani formalnego, ani przypadko-
wego. (…) Profesor Panciera
(…) ma w sobie dar przyci¹gania
badaczy z ró¿nych krajów. Do-
œwiadczy³o tego równie¿ poznañ-
skie œrodowisko naukowe.
Wspó³praca z Universita La Sa-
pienza w Rzymie rozpoczê³a siê
dla nas w pocz¹tkach lat dzie-
wiêædziesi¹tych i trwa do chwili
obecnej, poprzez uczniów profe-
sora. To dziêki niemu wielu m³o-
dych adeptów naszej dziedziny
mog³o znaleŸæ siê w Rzymie, aby
pod jego okiem zg³êbiaæ wiedzê
o staro¿ytnoœci. A w chwili, gdy
pojawi³ siê program wymiany
akademickiej Socrates-Era-
smus, progi Uniwersytetu La Sa-

pienza przekroczyli tak¿e studen-
ci naszego Uniwersytetu. Nie
chodzi bynajmniej o wyliczanie,
ile prac doktorskich i magister-
skich, a nawet habilitacyjnych
powsta³o dziêki takiej postawie
profesora Silvio Panciery. Wy-
starczy stwierdzenie, ¿e bez nie-
go wiele by nie powsta³o”.

Zarówno prorektor Uniwersy-
tetu im. Adama Mickiewicza w
Poznaniu, prof. dr hab. Andrzej
Lesicki, jak i prof. dr hab. Leszek
Mrozewicz zgodnie podkreœlali,
¿e medal przyznany decyzj¹ Se-
natu UAM jest zaledwie skrom-
nym podziêkowaniem za ogrom-
ne zaanga¿owanie w rozwój
wspó³pracy miêdzy naszymi Uni-
wersytetami 

Po uroczystoœci w Gabinecie
JM Rektora UAM w Collegium Hi-
storicum odby³o siê spotkanie
prof. Silvio Panciery z pracowni-
kami Instytutu Historii i semina-
rzystami prof. Leszka Mrozewi-
cza. 

Goœcie wspólnie zwiedzili Po-
znañ - Stare Miasto, Ostrów
Tumski, Katedrê i Muzeum Naro-
dowe.

dr Anna Tatarkiewicz
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Medal za Zas³ugi dla UAM 
dla profesora Silvio Panciery
W dniach 13-15 maja br. na naszej uczelni goœci³ œwiatowej s³awy znawca dziejów
staro¿ytnego Rzymu, a zarazem jeden z najwybitniejszych epigrafików 
doby wspó³czesnej, prof. dr hab. Silvio Panciera, emerytowany profesor 
Uniwersytetu La Sapienza w Rzymie. 

FO
T.

 M
A

CI
EJ

 M
ÊC

ZY
Ñ

SK
I



Laureaci IV Uniwersyteckiego Konkursu 
Jêzyka Angielskiego i Jêzyka Niemieckiego

30maja br. w Studium Nauczania Jêzyków Obcych odby³ siê fina³
IV Uniwersyteckiego Konkursu Jêzyka Angielskiego i IV Uniwer-

syteckiego Konkursu Jêzyka Niemieckiego dla studentów UAM, którzy
uczestnicz¹ w lektoracie jednego z tych jêzyków. 

O nagrody walczy³o 10 s³uchaczy, wy³onionych w dwóch poprze-

dnich etapach Konkursu Jêzyka Angielskiego i 11 finalistów Konkur-
su Jêzyka Niemieckiego. 

Studenci wykazali siê ogromn¹ wiedz¹ i zdolnoœciami jêzykowymi.
Komisje by³y pod wra¿eniem nie tylko swobody, z jak¹ pos³ugiwali
siê jêzykiem angielskim i niemieckim, ale równie¿ ogromnej wiedzy
ogólnej oraz umiejêtnoœci prowadzenia rozmowy na ka¿dy z zada-
nych tematów.

Laureatami Konkursu Jêzyka Angielskiego zostali: 

I/II miejsce: Ma³gorzata £ukianow (socjologia) 
i Karol W³odarczak (politologia i japonistyka) 
III miejsce: Monika Prokopowicz (stosunki miêdzynarodowe).

Laureatami Konkursu Jêzyka Niemieckiego zostali:

I miejsce: Edgar Drozdowski (prawo)
II miejsce: Marcin Byczyk (prawo)
III miejsce: Romana Delevaux (turystyka i rekreacja)

• •  Jak to jest byæ najlepszym studentem w
Polsce? Co znaczy dla Ciebie zdobycie
Studenckiego Nobla 2009?

- Nadal czujê siê zwyczajn¹ studentk¹,
która ma marzenia i stara siê je realizowaæ.
Uwa¿am, ¿e to niezwykle piêkne, i¿ nagrodzo-
no mnie za realizacjê moich pasji, za wykony-
wanie tego, co lubiê, co mnie interesuje i fa-
scynuje. Przyznanie mi nagrody Studen-
ckiego Nobla traktujê jako docenienie ca³o-
kszta³tu mojej pracy tak na polu naukowym,
spo³ecznym, organizacyjnym, jak i kultural-
nym. Motywuje mnie to, oczywiœcie, do dal-
szej pracy, aby znaleŸæ obszar, w którym siê
bêdê specjalizowaæ i wówczas stanê siê eks-
pertem w danej dziedzinie. 

• •  Realizujesz projekty badawcze, jesteœ
autork¹ wielu publikacji, opowiedz cze-
go dotycz¹ Twoje badania naukowe?

- Zakres moich zainteresowañ jest doœæ
szeroki, a ich realizacjê fantastycznie umo¿li-
wiaj¹ mi obie uczelnie, na których studiujê
(Uniwersytet Ekonomiczny i Uniwersytet im.

Adama Mickiewicza w Poznaniu). Generalnie
staram siê popularyzowaæ wykorzystanie me-
tod iloœciowych. 

Razem z SKN In¿ynierii Finansowej, które-
go jestem wspó³inicjatorem, prowadziliœmy
badania, dotycz¹ce analizy strategii zarz¹-
dzania ryzykiem spó³ek gie³dowych (nale¿¹-
cych do indeksów WIG20 i mWIG40) w
podziale na typy ryzyka, przed którymi spó³ki
siê zabezpieczaj¹. Efektem prac by³y raport
na zlecenie pewnej du¿ej firmy consultingo-
wej i prezentacje na Forum Kó³ Naukowych
UEP. Poza tym w kole zajmujemy siê wycen¹
instrumentów pochodnych, zwieñczeniem
czego jest przygotowanie do konkursu „Prak-
tyka In¿ynierii Finansowej”, którego w ze-
sz³ym roku by³am finalistk¹, a w tym roku
bra³am udzia³ w przygotowaniu uczestników
tego konkursu. Obecnie interesujê siê w
szczególnoœci wycen¹ opcji mened¿erskich.

W dobie kryzysu finansowego dostaliœmy
wraz z dwoma znajomymi propozycjê napisa-
nia ksi¹¿ki pt. „Zarz¹dzanie ryzykiem waluto-
wym”, która uka¿e siê lada dzieñ w ksiêgar-

niach i przedstawia sposoby zabezpieczeñ
przedsiêbiorstw przed ryzykiem zmian kur-
sów walut. Wczeœniej by³am równie¿ jednym
ze wspó³autorów ksi¹¿ki „Gie³dy kapita³owe
w Europie”, w której zajmowa³am siê rozdzia-
³em, dotycz¹cym Oslo Bors w Norwegii. 

Od wielu lat razem z kolegami ze SKN M³o-
dych Statystyków i Demografów przeprowa-
dzam badania i przygotowujê raporty, doty-
cz¹ce opinii studentów na temat funkcjono-
wania uczelni, perspektyw przysz³ej pracy,
migracji studentów, pogl¹dów na tematy poli-
tyczne. Poza tym uczestniczy³am w wielu kon-
ferencjach z zakresu metod iloœciowych, na
których prezentowa³am wykorzystanie nowo-
czesnych metod ekonometrii finansowej do
modelowania procesu wyd³u¿ania siê prze-
ciêtnego trwania ¿ycia czy zastosowanie ana-
lizy harmonicznej do prognozowania liczby
mieszkañ oddanych do u¿ytku. Ostatnio z
wielkim entuzjazmem odebrano przedstawio-
n¹ przeze mnie na konferencji analizê mode-
li ma³¿eñstw w Polsce i Europie.

Interesowa³am siê równie¿ systemami

Wyró¿niamy najlepszych 
24 czerwca o godz. 13.30 w Gabinecie JM Rektora UAM odby³a siê uroczystoœæ 
wrêczenia medali za wybitne osi¹gniêcia w nauce i aktywny udzia³ 
w ¿yciu Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza. 
Z Agnieszk¹ Kaszkowiak, studentk¹ III roku matematyki na Uniwersytecie im. Adama
Mickiewicza oraz V roku informatyki i ekonometrii na Uniwersytecie Ekonomicznym 
w Poznaniu, tegoroczn¹ laureatk¹ Studenckiego Nobla rozmawia Marta Dzionek 
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BA£KANISTYKA - studia podyplomowe

W roku akademickim 2009/2010 Uniwersytet im. Adama
Mickiewicza uruchomi nowe studia podyplomowe o nazwie
Podyplomowe Studium Ba³kanistyczne. Jest ono zaplano-

wane na dwa semestry i ma charakter specjalistyczny oraz pog³êbia-
j¹cy kompetencje z zakresu wspó³czesnych kultur i jêzyków ba³kañ-
skich. Zajêcia prowadzone bêd¹ przez specjalistów z dziedzin takich
jak: etnologia, filologia oraz politologia.

Integralnym elementem studiów bêd¹ lektoraty jêzyków ba³kañ-
skich, dostêpne w ró¿nym stopniu zaawansowania.

Podyplomowe Studium Ba³kanistyczne to oferta dla obecnych lub
przysz³ych badaczy Ba³kanów, dziennikarzy, publicystów, ludzi bizne-
su, a tak¿e przedstawicieli bran¿y turystycznej i nauczycieli przedmio-
tów humanistycznych. Do podjêcia studiów zachêcamy osoby, które z
racji swoich obowi¹zków zawodowych lub osobistych zainteresowañ i
pasji pragn¹ doskonaliæ swoj¹ wiedzê b¹dŸ dokonaæ wa¿nego kroku
na drodze osobistego rozwoju.

Stworzyliœmy unikaln¹ w skali kraju ofertê dydaktyczn¹: interdyscy-
plinarny zespó³ wyk³adowców zapewni wszechstronn¹ realizacjê g³ów-
nego celu, jakim jest zapoznanie z szeroko rozumian¹ problematyk¹,

dotycz¹c¹ kultur regionu ba³kañskiego, z naciskiem na stan wspó³cze-
sny. Studentom gwarantujemy uzyskanie wysokich kompetencji kultu-
rowych, jêzykowych i politologicznych. Si³¹ studium jest jego eksper-
cki charakter oraz aktualnoœæ przekazywanej wiedzy. Nie wykluczamy
mo¿liwoœci prowadzenia zajêæ terenowych, odbywaj¹cych siê w wybra-
nych krajach ba³kañskich.

Gor¹co zachêcamy 
do skorzystania z naszej propozycji!

kierownik studium: prof. UAM dr hab. Waldemar Kuligowski
zastêpca kierownika: dr Joanna Rêkas

Informacje:
Collegium Historicum UAM, 
ul. Œw. Marcin 78, 61-582 Poznañ, pokój 112
tel. 0 61 829 47 05
e-mail: klaczko@amu.edu.pl

wspomagania decyzji, opieraj¹cymi siê o regu-
³y rozmyte. Z tego powodu popularyzowa³am
ideê metaracjonalnoœci w kontekœcie e-nego-
cjacji czy propozycjê rozmytego przedstawie-
nia postulatów Traktatu z Maastricht, dotycz¹-
cych kryteriów makroekonomicznych - inflacji,
bezrobocia, stopy procentowej, d³ugu i deficy-
tu publicznego. Zajmowa³am siê tak¿e wyko-
rzystaniem analizy historii zdarzeñ w kontek-
œcie demografii, a tak¿e badaniem wp³ywu eu-
ro na zachowanie siê indeksów gie³dowych.

Od strony matematycznej, poza wycen¹ in-
strumentów finansowych, popularyzowa³am
zastosowanie równañ ró¿niczkowych, a tak¿e
wykorzystanie teorii liczb w wirusologii. Po-
nadto przedstawia³am aspekty matematycz-
ne w grze SET, nawi¹zuj¹ce do kombinatory-
ki, algebry i teorii mnogoœci. Podczas przed-
stawiania tych zagadnieñ na Miêdzynarodo-
wych Warsztatach dla M³odych Matematyków
w Krakowie (Kombinatoryka 2007 oraz Teo-
ria Liczb 2008) dwukrotnie zajê³am I miejsce
w konkursie na najlepszy poster, który przy-
gotowa³am z kole¿ankami.

Ostatnio bardzo zainteresowa³a mnie rów-
nie¿ idea spo³ecznej odpowiedzialnoœci bi-
znesu (CSR - Corporate Social Responsibili-
ty), w zwi¹zku z czym bra³am udzia³ w szere-
gu szkoleñ i warsztatów na ten temat. Chcê
jak najbardziej odpowiedzialnie przygotowaæ
siê do wcielenia tej idei w przysz³oœci w fir-
mach, w jakich siê znajdê i w których bêdê
mia³a mo¿liwoœæ kszta³towania d³ugotermi-
nowej strategii. Wspó³pracowa³am z eksper-
tem McKinsey&Company podczas przygoto-
wania artyku³u do raportu „Dobroczyñca Ro-
ku 2008”, w którym przedstawiony zosta³
problem edukacji przysz³ych liderów odpo-
wiedzialnego biznesu. 

• •  Czy masz ju¿ plany zwi¹zane z dalsz¹ ka-
rier¹ naukow¹? 

- Rozwa¿am otrzymane propozycje dokto-
ratów w kilku miastach Polski, z zakresu me-
tod iloœciowych oraz zarz¹dzania. S¹ to ob-
szary, które mnie bardzo interesuj¹, jednak-
¿e najwa¿niejszy jest dla mnie aspekt prak-
tyczny. Dosta³am kilka propozycji spêdzenia
najbli¿szych wakacji. Wœród nich s¹ praktyki
w firmach consultingowych, w tym doradz-
twa strategicznego, a tak¿e udzia³ w edycji
Akademii Liderów Rynku Kapita³owego Fun-
dacji im. Les³awa A. Pagi. Na pewno z nich
skorzystam, gdy¿ consulting oferuje bardzo
szybki rozwój i poszerzenie wiedzy meryto-
rycznej, dotycz¹cej ró¿nych sektorów. Bran-
¿a consultingowa to równie¿ zdobywanie,
rozwój, dzielenie siê i przekazywanie wiedzy,
tak wiêc w tym kierunku pragnê moje dzia³a-
nia kontynuowaæ. Mam nadziejê, ¿e z Bo¿¹
pomoc¹ uda mi siê to pogodziæ z dzia³alno-
œci¹ naukow¹. 

• •  Chcia³abym zapytaæ o kilka mniej 
oficjalnych faktów z Twojego ¿ycia, co
poza nauk¹ sprawia Ci prawdziw¹ przy-
jemnoœæ?

- Prawdziw¹ przyjemnoœci¹ jest dla mnie
taniec z ukochanym. Z narzeczonym mieli-
œmy mo¿liwoœæ nauki tañca klasycznego i to-
warzyskiego, jednak¿e nie poprzestajemy na
wyuczonych krokach, gdy¿ bardzo ceniê so-
bie taneczn¹ spontanicznoœæ i dostosowanie
do muzyki. Cieszê siê wiêc, ¿e mam wspania-
³ego partnera, który potrafi fantastycznie pro-
wadziæ mnie w tañcu. Lubiê tak¿e podró¿o-
waæ i poznawaæ nowe miejsca i kraje. W te
wakacje zwiedzê Bu³gariê, a marzy mi siê w
przysz³oœci podró¿ do Egiptu. Zachwycam siê
tak¿e urokliwymi miejscami Polski - preferujê
pod tym wzglêdem góry, po których wêdrowa-
nie umo¿liwia zarówno aktywny wypoczynek,
jak i relaks duchowy poprzez doœwiadczanie
piêkna przyrody oraz Bo¿ej obecnoœci. 

• •  Czy mog³abyœ udzieliæ pewnych wska-
zówek dzisiejszym studentom, jak zna-
leŸæ czas na wszystko i byæ dobrym w
tym, co siê robi?

- Warto realizowaæ swoje pasje, odnaleŸæ
dziedziny, które nas interesuj¹ i wk³adaæ w
swoj¹ pracê du¿o serca. Warto te¿ odnaleŸæ
¿yciow¹ harmoniê: pielêgnowaæ mi³oœæ, upra-
wiaæ sport, gotowaæ, czytaæ - umieæ siê rela-
ksowaæ, by potem ze wzmo¿onymi si³ami je-
szcze intensywniej pracowaæ. Tak naprawdê
ka¿dy indywidualnie mo¿e znaleŸæ bodŸce,
które go motywuj¹ i wówczas swoj¹ pracê
mo¿na wykonywaæ z prawdziw¹ radoœci¹ i en-
tuzjazmem. Dla tych, którzy maj¹ wiele propo-
zycji, wa¿ne jest odpowiednie ustalanie priory-
tetów wówczas, gdy zajêcia siê pokrywaj¹.
Trzeba umieæ zdecydowaæ, które z nich wy-
braæ, które s¹ wa¿niejsze b¹dŸ bardziej przy-
datne w perspektywie przysz³ej œcie¿ki nauko-
wej czy zawodowej. Niestety, wi¹¿e siê to cza-
sem z rezygnacj¹ z tego, co chwilowo nie jest
mo¿liwe do zrealizowania, a czego nie da siê
prze³o¿yæ na póŸniej. Najwa¿niejsze zatem to
wiedzieæ, co jest najistotniejsze, a pozosta³y
czas umiejêtnie rozdzielaæ na inne interesuj¹-
ce oferty. 

• •  Czego mo¿na Tobie ¿yczyæ w dalszej pracy?
- Z jednej strony, aby nigdy siê nie zatrzy-

mywaæ. Aby nigdy nie poprzestawaæ na tym,
co jest, ale ¿eby ci¹gle rozwijaæ to, co siê da.
Myœlê, ¿e tylko wtedy mo¿na uzyskaæ rezulta-
ty godne prawdziwej Nagrody Nobla. Nie
wówczas, gdy oczekuje siê potencjalnej na-
grody, ale gdy praca wynika z wewnêtrznej
motywacji.

Z drugiej strony, ¿eby umieæ czasem na
chwilê siê zatrzymaæ. ¯eby zastanowiæ siê
nad tym, czy wszystko, co robiê, jest dobre 
i pomyœleæ, co mo¿na zmieniæ i udoskonaliæ,
by swoj¹ prac¹ s³u¿yæ innym. 
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• •  Panie Profesorze, co siê zdarzy³o w ma-
ju 1919 r. w Poznaniu?

- Dok³adnie 90 lat temu na Wydziale Filo-
zoficznym nowo powo³anej Wszechnicy Pia-
stowskiej powsta³a Katedra Psychologii i 12
maja rozpoczê³y siê wyk³ady z psychologii. To
dziêki rekomendacji wybitego polskiego filo-
zofa, póŸniejszego doktora honoris causa
Uniwersytetu Poznañskiego, prof. Kazimierza
Twardowskiego, za³o¿yciela jedynej, po-
wszechnie w œwiecie znanej polskiej szko³y fi-
lozoficznej - Szko³y Lwowsko-Warszawskiej
m³ody doktor, a niebawem profesor Stefan
B³achowski (1889-1962) przybywa z Uniwer-
sytetu Lwowskiego do powstaj¹cego, w odro-
dzonej po latach niewoli Polsce, w jej prasta-
rej stolicy Poznaniu, Uniwersytetu z misj¹
utworzenia pierwszego w wolnym mieœcie za-
k³adu naukowego, w którym by³yby prowa-
dzone badania naukowe z psychologii (takie
zak³ady-pracownie funkcjonowa³y ju¿ na Uni-
wersytetach we Lwowie, Krakowie i Warsza-
wie) oraz nauczano tam studentów. Tak po-
wsta³a na nowym Uniwersytecie Katedra Psy-
chologii. Warto przypomnieæ, i¿ S. B³achow-
ski doktoryzowa³ siê w 1913 r. w Getyndze u
Georga Müllera (z zakresu psychologii, filozo-
fii i fizyki), habilitowa³ siê w 1919 r. we Lwo-
wie na podstawie monografii: „O wra¿eniach
po³o¿enia i ruchu. Odtwórcze wyobra¿enia
wêchowe w stosunku do wzrokowych i s³u-
chowych”. Pierwszy doktorat z psychologii
(formalnie z filozofii) nadany na Uniwersyte-
cie Poznañskim uzyska³a w 1921 r. Zofia z
Obaliñskich Korczyñska (1881-1957); tytu³
pracy: „O wp³ywie sugestyjnym sytuacji po-
przedniej na nastêpn¹”. Jej promotorem by³
Stefan B³achowski. Z kolei pierwsz¹ habilita-
cjê uzyska³ w 1926 r. Albert Dryjski (1889-
1956). Profesor naszego Uniwersytetu, Ry-
szard Stachowski, najlepszy dziœ znawca
dziejów polskiej psychologii, znalaz³ w archi-
wum pierwszy program wyk³adów i listy
pierwszych studentów

Jak pisze prof. R. Stachowski: „Trzeba wie-
dzieæ, ¿e w tamtym czasie psychologia nie
mia³a statusu samodzielnego magisterium
(taki uzyska³a dopiero w 1950 r. - przyp. J.B.)
i dlatego otrzymywa³o siê tytu³ magistra filo-
zofii w zakresie psychologii. Mo¿na te¿ by³o
otrzymaæ magisterium z pedagogiki ze spe-
cjalnoœci¹ psychologii eksperymentalnej i wy-
chowawczej. Wyk³adowcy i prowadz¹cy æwi-
czenia sami ustalali sobie rozk³ad zajêæ w ra-
mach »pensum«, które w wypadku profesora
wynosi³o szeœæ godzin tygodniowo. Studenci
sami decydowali o wyborze przedmiotów,
które chcieli studiowaæ i o kolejnoœci ich zali-
czania, mogli wiêc dobieraæ sobie zajêcia we-
d³ug uznania. Nie by³o te¿ ustalonego podzia-
³u na lata studiów, które koñczono egzami-
nem pañstwowym, uprawniaj¹cym do nau-
czania w gimnazjum. (...) Pierwszy rok akade-
micki 1919/1920 trwa³ od 7 maja 1919 ro-
ku do 17 lipca 1920 roku i by³ podzielony na
cztery trymestry »dla wyrównania straconych
dla s³uchaczy lat w mo¿liwie krótkim czasie«.
Zajêcia dydaktyczne w pó³roczu letnim
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1919/1920 rozpoczê³y siê piêæ dni po inau-
guracji, tj. 12 maja i trwa³y do 26 lipca 1919
roku (pó³rocze jesienne trwa³o od 23 wrze-
œnia do 20 grudnia 1919 roku). Pó³rocze zi-
mowe trwa³o od 2 stycznia do 24 marca
1920 roku. Na wyk³ady mo¿na siê by³o zapi-
sywaæ od 24 kwietnia do 12 maja 1919 ro-
ku (op³ata za wyk³ady wynosi³a 5 marek za
godzinê w semestrze)”.

• •  Zatem prof. B³achowski by³ pierwszy?
- Oczywiœcie. Jest tym pierwszym z Ojców

Za³o¿ycieli poznañskiej psychologii. By³ tym
uczonym - podkreœlmy - europejskiego forma-
tu! - który nie tylko zadba³ o poziom naukowy
tworz¹cej siê placówki (m.in. wyposa¿y³ j¹ w
bardzo dobr¹ aparaturê i dobr¹ bibliotekê!).
By³ te¿ z uwagi na swoj¹ pozycjê naukow¹
szanowany w polskim œrodowisku akademic-
kim. Tu, w Poznaniu, prof. B³achowski za³o¿y³
w 1930 r. najwa¿niejsze polskie czasopismo
naukowe z zakresu psychologii: „Kwartalnik
Psychologiczny”, którego przez ca³y okres wy-
dawania by³ redaktorem naczelnym. W 1929 r.
organizuje Poznañskie Towarzystwo Psycho-
logiczne (jest jego przewodnicz¹cym).

Wspominaj¹c okres przedwojenny warto
zwróciæ uwagê na postaæ doktora Zygmunta
Piotrowskiego (1904-1985; pracê doktorsk¹
na temat percepcji czasu napisa³ w 1927 r.
u prof. B³achowskiego), który w 1937 roku
przeniós³ siê do USA, gdzie zdoby³ œwiatow¹
s³awê. Sta³ siê autorem oryginalnego syste-
mu interpretacyjnego powszechnie znanej i
stosowanej, g³ównie przez psychologów kli-
nicznych i osobowoœci tej dziedziny nauko-
wej, metody-testu Rorschacha. Jego g³ówne
dzie³o: „Perceptanaliza. Zmodyfikowane, po-
szerzone i usystematyzowane opracowanie
metody Rorschacha” (oryg. wyd. 1957 i
1965) zosta³o przet³umaczone na jêzyk pol-
ski i wydane nak³adem Polskiego Towarzy-
stwa Higieny Psychicznej w 1991 r., a wiêc
dopiero po œmierci autora. Opracowa³ te¿ za-
sady interpretacji drugiego wa¿nego testu
projekcyjnego: „Testu Apercepcji Tematycz-
nej”, a tak¿e zasady interpretacji snów. Jego
¿yczeniem by³o, aby po œmierci zosta³ pocho-
wany w Poznaniu. Ma³¿onka spe³ni³a jego
pragnienie - spocz¹³ na ma³ym Cmentarzu
Górczyñskim (w niedalekim s¹siedztwie gro-
bów dwóch profesorów psychologii - Andrze-
ja Lewickiego, 1910-1972 i Eugeniusza Talej-
ki, 1922-1978). Obszerne wspomnienie po-
œmiertne zamieœci³o jedno z najwa¿niejszych
psychologicznych czasopism amerykañ-
skich: „American Psychologist”, marzec
1987. 

• •  W 1946 r. to prof. B³achowski podejmu-
je siê odbudowy, po latach zniszczeñ,
poznañskiej psychologii?

- Tak. Nale¿¹ mu siê s³owa podziwu i
podziêkowania za optymizm i podjêty trud
odbudowy. Polska psychologia, a w tym tak-
¿e i poznañska, wysz³y z wojny z dotkliwymi
stratami kadrowymi, a tak¿e materialnymi.
Zmarli czy zostali zamordowani przez nie-

mieckiego okupanta w obozach pracy i kon-
centracyjnych naukowcy uniwersyteccy oraz
studenci. W du¿ej czêœci zdewastowany i roz-
kradziony zosta³ unikatowy ksiêgozbiór kate-
dry. Podobny los spotka³ aparaturê. Swoiste-
go bilansu poniesionych przez polsk¹ psy-
chologiê strat dokona³ prof. B³achowski w
Przedmowie do powojennego, wydanego w
1947 r., tomu 13. „Kwartalnika Psycholo-
gicznego”, zatytu³owanej: „Po oœmiu latach”.
Warto zapoznaæ siê z tym smutnym bilan-
sem. Okupant te¿ zniszczy³ ca³y nak³ad ostat-
niego, przedwojennego numeru „Kwartalnika
Psychologicznego”. Niemniej, jego redaktor
naczelny zdo³a³ wydaæ z zebranych materia-
³ów pierwszy - i jak siê mia³o okazaæ przed-
ostatni - powojenny numer czasopisma. Ostat-
ni ukaza³ siê w 1950 r. (sygnowany: I/1).

Profesor B³achowski anga¿uje siê w powo-
jenn¹ odbudowê polskiej (nie tylko poznañ-
skiej!) psychologii. Jest wœród za³o¿ycieli no-
wego Polskiego Towarzystwa Psychologii. Z
jego inicjatywy powstaje te¿, z siedzib¹ w Po-
znaniu, najwa¿niejsze polskie naukowe cza-
sopismo psychologiczne: „Przegl¹d Psycho-
logiczny”. Pozostaje, a¿ do przejœcia na eme-
ryturê, jego redaktorem naczelnym. Warto
odnotowaæ i to, ¿e prof. B³achowski by³ w la-
tach: 1946-1948 rektorem naszej uczelni.
Dzisiejsi studenci, a i m³odzi adiunkci nie
zdaj¹ sobie sprawy z tego, w jak trudnych
czasach stalinowskiego terroru i ideologicz-
nego oddzia³ywania musieli dzia³aæ ci,
którym na sercu le¿a³o dobro badañ nauko-
wych i akademickiego nauczania psychologii.
Trzeba te¿ wspomnieæ, ¿e zakazano podejmo-
wania badañ na temat testów psychologicz-
nych, ich stosowania w praktyce diagnostycz-
nej oraz nauczania. Dopiero po odwil¿y 1956
roku testom psychologicznym przywrócono
nale¿ne im miejsce i w warsztacie naukowym,
i w gabinetach psychologów-praktyków.

Po raz pierwszy, w 1950 r., studenci psy-
chologii zapisywali siê na piêcioletnie studia,
koñcz¹ce siê magisterium z psychologii, a
nie z filozofii. To w³aœnie w Poznaniu i War-
szawie uruchomiono magisterskie studia z
psychologii. Niestety, w 1953 r. zawieszono
nabór na ten kierunek. 

• •  Czy znalaz³ siê godny nastêpca, który
podj¹³ dzie³o prof. B³achowskiego, kon-
tynuuj¹c jego prace organizacyjne, edy-
torskie i nauczycielskie? 

- Tak. W 1950 r. w II Katedrze Psychologii
(kierowa³ ni¹ socjolog i pedagog - prof. Stani-
s³aw Kowalski, 1904-1990) zatrudni³ siê m³o-
dy magister psychologii z dyplomem Uniwer-
sytetu w Edynburgu (1947 r.) - Boles³aw Hor-
nowski (1914-1983). Zdemobilizowany po-
rucznik Polskich Si³ Zbrojnych na Zachodzie,
zdoby³ w Anglii nie tylko dyplom uniwersytec-
ki, ale te¿ patent oficerski. Urodzony na Kre-
sach, po powrocie i wojennej tu³aczce osiad³
w Poznaniu, tu siê o¿eni³ i tu pracowa³ a¿ do
œmierci. Ca³e swoje ¿ycie zawodowe zwi¹za³ z
poznañsk¹ psychologi¹. U prof. B³achowskie-
go napisa³ pracê doktorsk¹ na temat testu

Ravena (okres, w którym powsta³a, nie by³
sprzyjaj¹cy dla jej publikacji). Dopiero w 1959
r. móg³ profesor wydaæ monografiê: „Psycho-
logiczna analiza testu percepcyjnego »Pro-
gressive Matrices« J. C. Ravena”. 

Profesor prowadzi³ badania z zakresu psy-
chologii ró¿nic indywidualnych (szczególnie
psychologii zdolnoœci), badania nad rozwo-
jem umys³owym (w tym pionierskie studia
nad prawid³owoœciami tego rozwoju na pod-
stawie analizy rysunku postaci ludzkiej), ba-
dania nad kszta³towaniem siê przekonañ i
œwiatopogl¹du oraz badania nad rol¹ ró¿nych
czynników psychologicznych w zachowaniu
oraz dzia³alnoœci cz³owieka. Pozostawi³ po
sobie 5 ksi¹¿ek i oko³o 100 artyku³ów nau-
kowych. Obok publikacji, poœwiêconej meto-
dzie Ravena, na szczególna uwagê zas³uguje
monografia: „Badania nad rozwojem psy-
chicznym dzieci i m³odzie¿y na podstawie ry-
sunku postaci ludzkiej” (1970, 1982). To w
tej rozprawie autor stwierdza, zaznaczaj¹c
wyraŸnie zwi¹zek miêdzy rozwojem umys³u i
osobowoœci jednostki, ¿e metoda rysunku
postaci ludzkiej mo¿e byæ wykorzystana sze-
rzej, nie tylko do diagnozy rozwoju umys³owe-
go, ale tak¿e do diagnozy ró¿nych cech oso-
bowoœci. To w tej pracy prof. Hornowski
przedstawi³ wyniki swoich wieloletnich badañ
nad adaptacj¹ do warunków polskich testu
Draw-A-Person Test Florence Goodenough.
Autor monografii stwierdza, zaznaczaj¹c wy-
raŸnie zwi¹zek miêdzy rozwojem umys³u i
osobowoœci jednostki, ¿e metoda rysunku
postaci ludzkiej mo¿e byæ wykorzystana sze-
rzej, nie tylko do diagnozy rozwoju umys³owe-
go, ale tak¿e ró¿nych cech osobowoœci. Sze-
rzej dokonania prof. Hornowskiego prezentu-
jemy wspólnie z prof. El¿biet¹ Hornowsk¹ (je-
go córk¹) we wstêpie do rocznicowego wyda-
nia kilku jego, o nadal aktualnym znaczeniu,
prac: Boles³aw Hornowski, „Teoretyczne i
psychometryczne podstawy psychologicz-
nych badañ zdolnoœci i rozwoju cz³owieka”
(Poznañ, 2009, Wyd. PTPN). 

Po przejœciu prof. B³achowskiego na eme-
ryturê (umiera w Warszawie w 1962 r.; jego
grób znajduje siê na Pow¹zkach) prof. Hor-
nowski kieruje Katedr¹ Psychologii i w 1962
roku zostaje redaktorem naczelnym „Przegl¹-
du Psychologicznego”. W 1969 r. w wyniku
wzorowanej na rozwi¹zaniach radzieckich re-
formie organizacji szkolnictwa wy¿szego po-
wo³any zostaje, w miejsce dwóch katedr, In-
stytut Psychologii. Kieruje nim, jako jego
pierwszy dyrektor a¿ do 1981 r. Po nim
pierwszym, wybranym na fali sierpniowej od-
nowy, dyrektorem zostaje prof. Ryszard Sta-
chowski, ale to ju¿ wspó³czesnoœæ. O niej bê-
dziemy rozmawiaæ w drugiej czêœci.

• •  Jaki by³ pierwszy dyrektor nowo powo³a-
nego Instytutu?

- Instytut Psychologii by³ ukochanym dziec-
kiem profesora. Troszczy³ siê o jego rozwój.
To w okresie jego dyrektorowania Instytut
znacznie poprawi³ swoje warunki lokalowe.
Rozrós³ siê tak¿e liczebnie. Pracownicy, a

NASZ UNIWERSYTET

l i p i e c / s i e r p i e ñ  2 0 0 9  |  ¯ Y C I E  U N I W E R S Y T E C K I E  |  1 1



zw³aszcza ci dopiero rozpoczynaj¹cy karierê
naukow¹, zawsze mogli liczyæ na zrozumienie
i daleko id¹c¹ pomoc. By³ w tej roli lubianym
szefem. Kr¹¿y³y te¿ na jego temat liczne, cie-
p³e w tonacji, anegdoty. By³ dyrektorem „sta-
rej daty”. Swój Instytut traktowa³ z równ¹ po-
wag¹, co swoj¹ rodzinê. To by³ jego drugi
dom. Uwa¿am, nie jest to tylko moja subiek-
tywna opinia (wszak przez kilkanaœcie lat
wspó³pracowa³em z prof. Hornowskim,
by³em te¿ jego zastêpc¹ do spraw dydaktycz-
nych), i¿ profesor jest drugim Ojcem Za³o¿y-
cielem poznañskiej psychologii.

• •  Wspomina³ Pan o trzech g³ównych po-
staciach poznañskiej psychologii… 

- Oczywiœcie. Powinniœmy jeszcze wspo-
mnieæ i trzeciego Ojca Za³o¿yciela - prof. An-
drzeja Lewickiego (1910-1972). To dziêki nie-
mu oœrodek poznañski wyznaczy³ standardy
metodologiczne badañ naukowych w psycho-
logii klinicznej i w zakresie akademickiego
kszta³cenia w tej specjalnoœci. Prof. A. Lewic-
ki, absolwent Uniwersytetu Jana Kazimierza
we Lwowie (studiowa³ polonistykê i psycholo-
giê) „zdradzi³” pierwsz¹ pasjê (literaturê - mi-
mo, ¿e po wojnie doktoryzowa³ siê z literatu-
roznawstwa u prof. Józefa Kleinera na KUL w
1945 r.) na rzecz drugiej - psychologii (napisa-
na, na UJK w 1933 r., pod kierunkiem jedne-
go z najwybitniejszych w historii polskich psy-
chologów, prof. Mieczys³awa Kreutza praca
magisterska, a po wojnie praca habilitacyjna
z psychologii; monografia: „Zapominanie na-
zwisk”, obroniona w 1951 r. na Uniwersytecie
Wroc³awskim). Po kilku latach pracy na UMK
w Toruniu, gdzie za³o¿y³ i prowadzi³ Zak³ad
Psychologii, przeprowadza siê w 1954 r. do
Poznania. Tu, po uzyskaniu w 1960 r. tytu³u
profesora (monografia: „Procesy poznawcze i
orientacja w otoczeniu”, 1960) zak³ada
pierwsz¹ w Polsce Katedrê Psychologii Kli-
nicznej i kieruje ni¹ a¿ do jej likwidacji i prze-
kszta³cenia w Zak³ad Psychologii Klinicznej w
zwi¹zku z powo³aniem Instytutu Psychologii w
1969 r. W Instytucie pe³ni funkcjê wicedyrek-
tora do spraw naukowych. W Katedrze Psy-
chologii Klinicznej i Instytucie Psychologii pra-
cuje a¿ do swojej nag³ej œmierci w 1972 r.

• •  Przybycie do Poznania prof. A. Lewickie-
go zaowocowa³o znacz¹cymi pracami z
zakresu psychologii klinicznej. Poznañ-
ski styl pracy badawczej sta³ siê znany
w kraju...

- Zacznijmy od tego, ¿e profesor Lewicki
podejmowa³ tematy badawcze z teoretycz-
nych i metodologicznych podstaw psycholo-
gii. Trzeba pamiêtaæ, ¿e uzyska³ on gruntow-
ne wykszta³cenie w szkole filozoficznej UJK.
S³ucha³ wyk³adów najlepszych - Twardowskie-
go, Ajdukiewicza, Chwistka, Kreutza. Jasno-
œci¹ i precyzj¹ myœlenia stara³ siê zaraziæ
swoich wspó³pracowników i studentów.

Do fundamentalnych prac dla psychologii
nale¿y bez w¹tpienia wspomniana ju¿ mono-
grafia: „Procesy poznawcze i orientacja w
otoczeniu”. Jak napisa³y autorki wprowadze-

nia do wyboru prac profesora M. Lewicka i H.
Sêk: „U podstaw oryginalnej koncepcji proce-
sów poznawczych leg³a wnikliwa analiza za-
stanej wiedzy na temat psychologicznych me-
chanizmów zachowania. Procesy poznawcze
Lewicki rozumia³ jako mechanizm steruj¹cy
zachowaniem, jako orientacjê w otoczeniu -
orientacjê we wskaŸnikach wartoœci i wska-
Ÿnikach dzia³ania. Z tym ujêciem procesów
poznawczych po³¹czona by³a tak¿e jego
póŸniejsza koncepcja programu orientacyjne-
go jako regulatora zachowañ”. Lewicki opra-
cowa³ oryginaln¹ metodê, tzw. „klipców”, s³u-
¿¹c¹ badaniu procesów ró¿nicowania i uogól-
niania. Dziêki niej uzyskiwano eksperymen-
talne dane (a wiêc w wysokim stopniu inter-
subiektywnie kontrolowane) na temat tego,
jak osoby badane formu³uj¹ hipotezy i jakie
zachodz¹ powi¹zania, relacje miêdzy ab-
strakcj¹ pozytywn¹ i negatywn¹ - zarówno u
osób zdrowych, jak i u osób z ró¿nymi posta-
ciami zaburzeñ psychicznych. 

Jednym z wa¿niejszych osi¹gniêæ, które
wp³ynê³o na praktykê diagnostyczn¹ pol-
skich psychologów klinicznych, by³o opraco-
wanie podstaw metodologicznych tzw. eks-
perymentu klinicznego, który wzorowa³ siê,
w jakimœ stopniu, na pracach angielskiego
psychologa Monte Shapiro. Znacz¹cym
sukcesem Katedry Psychologii Klinicznej
UAM by³o opublikowanie w 1969 r., na pod-
stawie pomys³u profesora i pod jego redak-
cj¹ naukow¹ pierwszego podrêcznika akade-
mickiego z zakresu psychologii klinicznej:
„Psychologia kliniczna”. Jak pisz¹ redaktor-
ki wstêpu do wyboru tekstów prof. Lewickie-
go - A. Lewicka i H. Sêk: „Podrêcznikowe
przedstawienie problemów psychologii kli-
nicznej wp³ynê³o wydatnie na podniesienie
poziomu kszta³cenia uniwersyteckiego w tej
specjalnoœci i umocnienie to¿samoœci psy-
chologów klinicznych. Prawdopodobnie zin-
tegrowa³o œrodowisko psychologów klinicz-
nych, badaczy i praktyków. Stworzy³o te¿
pewn¹ tradycjê w Instytucie Psychologii
UAM. Na wzór pierwszego podrêcznika po-
wstawa³y na Uniwersytecie im. Adama Mic-
kiewicza kolejne podrêczniki psychologii kli-
nicznej œrodowiskowe lub ogólnopolskie.
Pierwszym by³ akcentuj¹cy aspekty spo³ecz-
ne w psychologii klinicznej pod redakcj¹ H.
Sêk »Spo³eczna psychologia kliniczna«
(1991). Pamiêci profesora Lewickiego po-
œwiêcono równie¿ »Wprowadzenie do psy-
chologii klinicznej« autorstwa H. Sêk (2001)
i wreszcie celem poszanowania tradycji inte-
gracji polskiego œrodowiska psychologów kli-
nicznych przygotowano tak¿e dla Wydawnic-
twa Naukowego PWN nowy dwutomowy
podrêcznik »Psychologia kliniczna« pod re-
dakcj¹ H. Sêk (2005), w którym nawi¹zano
bezpoœrednio do ustaleñ Andrzeja Lewickie-
go sprzed 36 lat”. Niestety, prace nad przy-
gotowaniem analogicznego podrêcznika aka-
demickiego z psychologii penitencjarnej
przerwa³a œmieræ profesora.

Mówi¹c o pracach badawczych, prowadzo-
nych w Katedrze Psychologii Klinicznej, nie

sposób pomin¹æ pionierskich, eksperymen-
talnych nad stresem emocjonalnym. Prowa-
dzi³ je, w latach szeœædziesi¹tych, uczeñ pro-
fesora, dr Tomasz Kocowski (1933-1988;
doktoryzowa³ siê w 1969 r. w Poznaniu, a
habilitowa³ siê w 1979 r. na Uniwersytecie
Wroc³awskim na podstawie rozprawy: „Po-
trzeby cz³owieka. Koncepcja systemowa”).
Ten wybitnie uzdolniony badacz potrafi³ zara-
ziæ swoim entuzjazmem m³odych asysten-
tów i studentów psychologii, prowadz¹c pio-
nierskie analizy eksperymentalne nad stre-
sem, a tak¿e przyswajaj¹c polskiej psycholo-
gii prawa Yerkesa i Dodsona. By³ te¿ T. Ko-
cowski autorem prac adaptacyjnych nad
znanymi w psychologii œwiatowej kwestiona-
riuszami osobowoœci: MPI i MMPI. Powsta³a
te¿ jego oryginalna „wuemka”: WskaŸnik
Motywacyjny - WMK. To, ¿e dziœ Instytut Psy-
chologii UAM znany jest z prac psychome-
trycznych, sta³o siê mo¿liwe dziêki ukierun-
kowaniu studentów i asystentów przez ta-
kich zapaleñców jak profesorowie: Hornow-
ski i Kocowski. [Sylwetkê Tomasza Kocow-
skiego przedstawiamy we wspomnieniu po-
œmiertnym: J. Brzeziñski, 
T. Maruszewski, „Przegl¹d Psychologiczny”,
1998, t. 32, nr 3].

• •  Czy Instytut Psychologii w³¹cza siê 
w obchody rocznicowe naszego Uniwer-
sytetu? 

- Po pierwsze, przygotowaliœmy (dziêki
uprzejmoœci prof. Alicji Pihan-Kijasowej) dla
serii: „Klasycy Nauki Poznañskiej”, wydawa-
nej przez Poznañskie Towarzystwo Przyjació³
Nauk i nasz Uniwersytet trzy wybory prac na-
ukowych naszych Ojców Za³o¿ycieli. Zosta³y
one poprzedzone wstêpami, w których cha-
rakteryzujemy dokonania naukowe i organi-
zacyjne tych wybitnych uczonych. Bez ich za-
anga¿owania nie powsta³aby poznañska psy-
chologia - ju¿ w pierwszych dniach dzia³alno-
œci Wszechnicy Piastowskiej (S. B³achowski).
Nie uzyska³aby te¿ znacz¹cej pozycji na
wspó³czesnej mapie polskiej psychologii (B.
Hornowski i A. Lewicki, a tak¿e ich ucznio-
wie: Irena Obuchowska, Kazimierz Obuchow-
ski, Maria Tyszkowa, Ryszard Stachowski,
Helena Sêk, Czes³aw Nosal, Stanis³aw Ko-
walik, Tomasz Maruszewski, Miros³aw Kofta,
Zbigniew Pleszewski, o których powiem w
drugiej czêœci rozmowy; nawiasem mówi¹c,
to w³aœnie prof. M. Kofta by³ konsultantem
mojej, pisanej u prof. A. Lewickiego, pracy
magisterskiej). Naszym zdaniem, bêdzie to
najbardziej godne przypomnienie i uhonoro-
wanie naszych wybitnych profesorów. 

Te trzy ksi¹¿ki, to: „Stefan B³achowski. Za-
³o¿yciel poznañskiej psychologii” pod red. R.
Stachowskiego; „Boles³aw Hornowski. Teore-
tyczne i psychometryczne podstawy psycho-
logicznych badañ zdolnoœci” pod red. E. Hor-
nowskiej i J. Brzeziñskiego; „Andrzej Lewicki.
Miedzy humanistyk¹ a przyrodoznawstwem -
podstawowe zagadnienia psychologii, a psy-
chologii klinicznej w szczególnoœci” pod red.
M. Lewickiej i H. Sêk.
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Na wniosek w³aœciwej Rady Wydzia³u 
i po wyra¿eniu opinii przez Wysoki Senat 
nominacje Rektora na stanowisko 
profesora zwyczajnego uzyskali: 

1. Prof. dr hab. Adnan Abbas - Wydz. Neofilologii 
2. Prof. dr hab. Bogus³aw Baku³a - Wydz. Filologii Polskiej i Klasycznej
3. Prof. dr hab. Grzegorz Banaszak - Wydz. Matematyki i Informatyki
4. Prof. dr hab. Zbigniew Blok - Wydz. Nauk Polit. i Dziennikarstwa
5. Prof. dr hab. Grzegorz B³aszczyk - Wydz. Historyczny 
6. Prof. dr hab. Marii Borejszo - Wydz. Filologii Polskiej i Klasycznej
7. Prof. dr hab. Anna Burakiewicz - Wydz. Biologii
8. Prof. dr hab. Wojciech Chy³a - Wydz. Nauk Spo³ecznych 
9. Prof. dr hab. Roman Dziergwa - Wydz. Neofilologii

10. Prof. dr hab. Anna Grzegorczyk - Wydz. Nauk Spo³ecznych
11. Prof. dr hab. El¿bieta Hornowska - Wydz. Nauk Spo³ecznych
12. Prof. dr hab. Henryk Jankowski - Wydz. Neofilologii
13. Prof. dr hab. Wies³awa Jarnuszkiewicz - Wydz. Biologii
14. Prof. dr hab. Artur Kijas - Wydz. Historyczny
15. Prof. dr hab. Krzysztof Krasowski - Wydz. Prawa i Administracji 
16. Prof. dr hab. Jerzy Lis - Wydz. Neofilologii
17. Prof. dr hab. Waldemar £azuga - Wydz. Historyczny
18. Prof. dr hab. Wies³aw Malinowski - Wydz. Neofilologii
19. Prof. dr hab. Stanis³aw Miko³ajczak - Wydz. Filologii Polskiej i Klasycznej
20. Prof. dr hab. Jacek Napiera³a - Wydz. Prawa i Administracji
21. Prof. dr hab. Izabela Nowak - Wydz. Nauk Spo³ecznych
22. Prof. dr hab. Ewa Rewers - Wydz. Nauk Spo³ecznych
23. Prof. dr hab. Jan Sadowski - Wydz. Biologii
24. Prof. dr hab. Jan W¹sicki - Wydz. Fizyki
25. Prof. dr hab. El¿bieta Weso³owska - Wydz. Filologii Polskiej i Klasycznej
26. Prof. dr hab. Tadeusz Stryjakiewicz - Wydz. Nauk Geograficznych i Geol. 

W zwi¹zku z uzyskaniem tytu³u naukowego profesora 
nominacje rektorskie na stanowisko profesora nadzwyczajnego 
na czas nieokreœlony uzyskali:

1. Prof. dr hab. W³odzimierz Bialik - Wydz. Neofilologii
2. Prof. dr hab. Jacek Dubert - Wydz. Biologii 
3. Prof. dr hab. Wojciech Dajczak - Wydz. Prawa i Administracji
4. Prof. dr hab. Ryszard Go³dyn - Wydz. Biologii
5. Prof. dr hab. Ewa Anna Kraskowska - Wydz. Filologii Polskiej i Klasycznej
6. Prof. dr hab. Barbara Kotowa - Wydz. Nauk Spo³ecznych
7. Prof. dr hab. Marek Kwiek - Wydz. Nauk Spo³ecznych
8. Prof. dr hab. Barbara Nowak -  Wydz. Studiów Edukacyjnych
9. Prof. dr hab. Tomasz Osiejuk - Wydz. Biologii

10. Prof. dr hab. Aleksander Piotr Sêk - Wydz. Fizyki 
11. Prof. dr hab. Piotr Œliwiñski - Wydz. Filologii Polskiej i Klasycznej

Na wniosek w³aœciwej Rady Wydzia³u
i po pozytywnym zaopiniowaniu tego wniosku 
przez Wysoki Senat 
nominacje Rektora na stanowisko profesora 
na czas nieokreœlony uzyska³y nastêpuj¹ce osoby:

1. Prof. UAM dr hab. Maria Beisert - Wydz. Nauk Spo³ecznych 
2. Prof. UAM dr hab. Janusz Czebreszuk - Wydz. Historyczny
3. Prof. UAM dr hab. Andrzej Ga³ganek - Wydz. Nauk Polit. i Dziennikarstwa
4. Prof. UAM dr hab. sztuki Tadeusz Gowarzewski - Wydz. Ped.-Art. w Kaliszu
5. Prof. UAM dr hab. Ryszard Golianek - Wydz. Historyczny
6. Prof. UAM dr hab. Aleksandra Kosicka-Pajewska - Wydz. Filologii Polskiej 

i Klasycznej
7. Prof. UAM dr hab. Stanis³aw Lamparski - Wydz. Chemii
8. Prof. UAM dr hab. Marcin Molski - Wydz. Chemii
9. Ks. prof. UAM dr hab. Marek Pyc - Wydz. Teologiczny

10. Prof. UAM dr hab. Andrzej Skumiel - Wydz. Fizyki 
11. Prof. UAM dr hab. Marek Sikorski - Wydz. Chemii
12. Prof. UAM dr hab. W³odzimierz Urbaniak - Wydz. Chemii

Mianowanie Rektora na stanowisko 
profesora nadzwyczajnego na okres 6 lat 
otrzyma³y nastêpuj¹ce osoby:

1. Dr hab. B³a¿ej Berkowski - Wydz. Nauk Geograficznych i Geol.
2. Dr hab. Edward Baraniak - Wydz. Biologii
3. Dr hab. Julian Chmiel - Wydz. Biologii
4. Dr hab. Pawe³ Churski - Wydz. Nauk Geograficznych i Geol.
5. Dr hab. Stanis³aw Czekalski - Wydz. Historyczny
6. Dr hab. Maria Górska-Zabielska - Wydz. Nauk Geograficznych i Geol.
7. Dr hab. Stanis³aw Jankowiak - Wydz. Historyczny
8. Dr hab. Barbara Judkowiak - Wydz. Filologii Polskiej i Klasycznej
9. Dr hab. Krzysztof Kaczmarek - Wydz. Historyczny

10. Dr hab. Jerzy Kaniewski - Wydz. Filologii Polskiej i Klasycznej
11. Dr hab. Wojciech Kar³owski - Wydz. Biologii
12. Dr hab. Jacek Kotus - Wydz. Nauk Geograficznych i Geol.
13. Dr hab. Beata Medyñska-Gulij - Wydz. Nauk Geograficznych i Geol.
14. Dr hab. Marian Marcinkowski - Wydz. Ped.-Art. w Kaliszu
15. Dr hab. Tomasz Mizerkiewicz - Wydz. Filologii Polskiej i Klasycznej
16. Dr hab. Andrzej Skoczylas - Wydz. Prawa i Administracji
17. Dr hab. Piotr Sko³uda - Wydz. Chemii
18. Dr hab. Agata Stankowska-Kozera - Wydz. Filologii Polskiej i Klasycznej
19. Dr hab. Krzysztof Stryjkowski - Wydz. Historyczny
20. Dr hab. Joanna Weso³y - Wydz. Biologii
21. Dr hab. Zbigniew Zwoliñski - Wydz. Nauk Geograficznych i Geol.
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Uniwersytet w powieœci opisany
Na uroczystoœci wrêczenia nominacji 
profesorskich prof. Ewa Kraskowska
wyg³osi³a wyk³ad o Uniwersytecie
przedstawianym na kartach powieœci.
Mnóstwo osób ¿a³owa³o, ¿e nie mog³o
go wys³uchaæ i wielu usi³owa³o zdobyæ
jego zapis. Publikujemy skrócon¹ 
wersjê (coœ musz¹ straciæ ci, którzy 
nie przyszli na uniwersyteck¹ 
uroczystoœæ), pewni, ¿e po jej 
przeczytaniu wzroœnie poczytnoœæ 
powieœci Tobiasza W. Lipnego, 
anonimowego pracownika UAM...

(…) Wœród wielu odmian gatunkowych, ja-
kie wyda³a z siebie dwudziestowieczna proza
powieœciowa, dziœ chcia³abym zwróciæ Pañ-
stwa uwagê na tak zwan¹ powieœæ uniwersy-
teck¹. (…) Ze wzglêdów oczywistych jest to
bowiem ten typ beletrystyki, który nas, ludzi
Uniwersytetu, mo¿e szczególnie zaintereso-
waæ. My to bowiem jesteœmy jej bohaterami,
najczêœciej zreszt¹ - co wolê powiedzieæ ju¿
na wstêpie - niekoniecznie pozytywnymi.

I tu pos³u¿ê siê doœæ znanym cytatem.
Scena w nim opisana rozgrywa siê przed ka-
plic¹ w jednej ze szkó³ wy¿szych Oxfordu lub
Cambridge. Wczeœniej narratorka i bohaterka
opowieœci przepêdzona zosta³a przez pedla z
uniwersyteckiego trawnika (…), a tak¿e nie
wpuszczono jej do uniwersyteckiej biblioteki
(…). Doœæ ju¿ zniechêcona przeszkodami, na
jakie napotyka w swojej wêdrówce ku
Ÿród³om wiedzy, dzieli siê z czytelnikiem tak¹
oto refleksj¹:

Nie mia³am najmniejszej ochoty wchodziæ
do œrodka. Nawet gdybym mia³a do tego pra-
wo, móg³ mnie przecie¿ tym razem zatrzymaæ
koœcielny, ¿¹daj¹c na przyk³ad œwiadectwa
chrztu lub te¿ listu polecaj¹cego od dzieka-
na. Zewnêtrzne mury tych wspania³ych bu-
dynków bywaj¹ jednak równie piêkne, jak ich
wnêtrze. Co wiêcej, zabawnie by³o tak staæ i
obserwowaæ, jak gromadz¹ siê wierni, jak
wchodz¹ i wychodz¹ z kaplicy, jak zaaferowa-
ni roj¹ siê niczym pszczo³y u wlotu do ula.
Wielu z nich mia³o na sobie uniwersyteckie
togi i birety, a szaty co poniektórych przyo-
zdobione by³y na ramionach futrem, innych
wwo¿ono na wózkach inwalidzkich, jeszcze
inni, choæ nie przekroczyli wieku œredniego,
wydawali siê zmiêci i powyginani w tak nies³y-
chane kszta³ty, ¿e przywodzili na myœl gigan-
tyczne kraby i langusty, z trudnoœci¹ wlok¹ce

swoje cielska po piaszczystym gruncie. Opar-
³am siê o mur i pomyœla³am sobie, ¿e Uniwer-
sytet to coœ w rodzaju rezerwatu, uchowa³y
siê tu bowiem rzadkie okazy gatunków, które
niechybnie wymar³yby, gdyby kazano im wal-
czyæ o byt na londyñskim bruku.

Ten nie¿yczliwy, karykaturalny, lecz - przy-
znajmy - wielce zabawny obrazek z ¿ycia aka-
demii pochodzi wprawdzie nie z powieœci, a
ze s³ynnego w krêgach feministycznych ese-
ju Virginii Woolf pt. „W³asny pokój” z roku
1929, ale dla wprowadzenia w problematykê
powieœci uniwersyteckiej jest bardzo odpo-
wiedni. (…) Woolf dokonuje we „W³asnym
pokoju” ciekawej operacji mentalnej. Zdia-
gnozowawszy bowiem najpierw pozycjê ko-
biety, jako osoby nie maj¹cej wstêpu w mury
akademii, ostatecznie czyni z tego wyklucze-
nia przywilej, który pozwala na przyjrzenie siê
tej niedostêpnej twierdzy i jej mieszkañcom z
zewn¹trz. (…) I w³aœnie tak chcia³abym, aby-
œcie Pañstwo dzisiaj odebrali moje wyst¹pie-
nie - jako okazjê do przyjrzenia siê, poprzez
powieœciowe medium, sobie samym z per-
spektywy zewnêtrznej.

Powieœæ uniwersytecka jest wytworem an-
glosaskiej kultury literackiej, z jej przebogat¹
tradycj¹ powieœciopisarsk¹, szczególnie w
zakresie tzw. comedy of manners (komicznej
fabu³y obyczajowej). (…) Pocz¹tki tej powie-
œci s¹ stosunkowo niedawne i siêgaj¹ lat 50.
XX wieku, sama natomiast - jako czytelniczka
i badaczka prozy powieœciowej - odkry³am jej
istnienie póŸno, bo dopiero u zarania lat 90.
W literaturze polskiej powieœæ uniwersytecka
nie wystêpuje w zasadzie w postaci czystej,
a i sam Uniwersytet jako temat literacki eks-
plorowany jest stosunkowo rzadko. Zarazem
anglosaska powieœæ uniwersytecka, repre-
zentowana dziœ na rynku ksiêgarskim g³ów-

nie przez ksi¹¿ki Malcolma Bradbury`ego i
Davida Lodge`a, zyska³a sobie za spraw¹
przek³adów popularnoœæ wœród polskich czy-
telników. Dlaczego ewidentny popyt na ten
rodzaj pisarstwa nie zaowocowa³ odpowie-
dnich rozmiarów produkcj¹ literack¹ rodzi-
mych autorów? - oto kwestia, nad któr¹ war-
to siê zastanowiæ.

(...) Jakie s¹ gatunkowe wyznaczniki po-
wieœci uniwersyteckiej? Po pierwsze - prota-
gonista i jego otoczenie. Pierwszoplanow¹
postaci¹ jest zazwyczaj pracownik naukowo-
dydaktyczny jakiejœ uczelni. (…) Oprócz ludzi
bezpoœrednio zwi¹zanych z akademi¹ (...) wy-
stêpuj¹ w tego typu utworach osoby z ze-
wn¹trz, najczêœciej ¿ony, mê¿owie i dzieci bo-
haterów g³ównych. Znawczyni tej powieœci,
Elaine Showalter (…) twierdzi wrêcz, i¿ „¿ony
profesorskie” (faculty wives) stanowi¹ odrêb-
n¹, nader znacz¹c¹ kategoriê postaci literac-
kich w tej prozie. (…)

Nadto, jako ¿e autorami i autorkami owych
utworów s¹ przewa¿nie pracownicy uczelni,
jest to czêstokroæ „powieœæ z kluczem” - i w
tym tkwi jedno z niebezpieczeñstw uprawia-
nia tego gatunku. W fikcyjnych postaciach
mo¿na tu czêsto rozpoznaæ konkretne osoby,
a ¿e ich charakterystyki na ogó³ bywaj¹ prze-
œmiewcze, ryzyko konfliktu miêdzyludzkiego
w ¿yciu pozapowieœciowym jest niema³e.
Sk¹din¹d podobno znany filozof neopragma-
tysta Stanley Fish nie ma nic przeciwko te-
mu, by czytelnicy identyfikowali go z Morri-
sem Zappem, bohaterem „Zamiany” Davida
Logie`a. (…) Jak pisze o nim Showalter, to
„jeden z najbardziej rewolucyjnych i komicz-
nych charakterów w powieœciach akademic-
kich - uczony, który traktuje Uniwersytet jak
korporacjê, d¹¿y do sukcesów finansowych i
seksualnych, uwielbia w³adzê i choæ jest pro-
stakiem, seksist¹, lubie¿nikiem, hedonist¹,
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choæ d¹¿y po trupach do zwyciêstwa, nikt go
za to nie karze i nie ma mu tego za z³e”. A
znów gdy Susan Gubar i Sandra Gilbert - zna-
ne krytyczki feministyczne - opublikowa³y sa-
tyrê na ¿ycie akademickie, zatytu³owan¹
„Masterpiece Theatre: An Academic Melo-
dramat” (1995), wiêcej osób obrazi³o siê, bo
nie zosta³y tam sportretowane, ni¿ za to, ¿e
zosta³y. (...)

Takim roman a clef by³ wydany w roku
1978 „Zamek” Jerzego Kaczorowskiego, do
dziœ bodaj jedyna powieœæ polska, która za-
s³uguje w pe³ni na miano uniwersyteckiej. Ak-
cja „Zamku” rozgrywa siê podczas jednej z
cyklicznych konferencji teoretycznoliterackich
(…) w czasach, gdy polska szko³a struktura-
listyczna zdobywa³a metodologiczn¹ hegemo-
niê, odsuwaj¹c na margines literaturoznaw-
stwo spod znaku marksizmu. Bohaterem i
narratorem jest debiutuj¹cy na niej m³ody
asystent, który z dystansem przygl¹da siê
konferencyjnemu spektaklowi: Udziela³a mi
siê z wolna postawa widza i patrzy³em na sa-
lê jak na wymarzony przez wielu proroków typ
teatru, w którym zlikwidowana zosta³a rampa
sceny, a zjednoczeni widzowie i komedianci
pokazuj¹ sobie nawzajem rozjêczane serca i
zwiêd³e genitalia.

Stali uczestnicy tych konferencji dobrze
wiedz¹, kto jest kim w tej powieœci, do œrodo-
wiskowej legendy zaœ przesz³a zw³aszcza
anegdota o „elokwentnym docencie habilito-
wanym”, który celn¹ riposta zniszczy³: g³upie-
go docenta mianowanego […] i osi¹gn¹³ przy
tym trzy cele praktyczne: obroni³ w³asn¹ ra-
cjê, oœmieszy³ wroga publicznego i zarobi³
oklaski. (...) Elementy komicznej narracji uni-
wersyteckiej mo¿na wprawdzie znaleŸæ w pro-
zie Jerzego Pilcha, absolwenta polonistyki
krakowskiej (np. w powieœci „Spis cudzo³o¿-
nic”), jednak w naszych realiach akademicka
subkultura ukazywana jest raczej w tonacji
„moralnego niepokoju”, jak w kanonicznym
filmie Krzysztofa Zanussiego „Barwy ochron-
ne” czy w „Historiach mi³osnych” Jerzego
Stuhra. W literaturze obcojêzycznej tonacjê
tê odnajdziemy na przyk³ad w „Hañbie” J. M.
Coetzee’go.

A co ze studentami? Có¿, studenci z regu-
³y nie odgrywaj¹ w tych fabu³ach ról pierw-
szoplanowych, ale licznie zaludniaj¹ plan dru-
gi, epizodyczny i t³o, czêsto uczestnicz¹c w
w¹tkach romansowych. Oni bowiem zamie-
szkuj¹ œwiat Uniwersytetu tylko przejœciowo i
nie do koñca, jedn¹ nog¹, ¿e tak powiem, bê-
d¹c stale poza nim. Powieœæ uniwersytecka
jest natomiast przede wszystkim psycholo-
giczno-obyczajowym studium funkcjonowania
zbiorowoœci zamkniêtej, w du¿ej mierze odi-
zolowanej od reszty œwiata. St¹d bierze siê
jej nastêpna wyrazista cecha gatunkowa -
(…) sceneri¹ wydarzeñ i konfliktów s¹ tu ty-
powe przestrzenie akademickie - sale wyk³a-
dowe, gabinety, korytarze, sto³ówki i bufety,
sekretariaty i dziekanaty, akademiki, oœrodki
konferencyjne - zaœ czas powieœciowy ma
charakter cykliczny i regulowany jest harmo-
nogramem roku akademickiego. Karierze po-
wieœci akademickiej sprzyja zw³aszcza prze-

strzenna organizacja kampusu, w Polsce ra-
czej nieznana - co równie¿ mo¿e byæ przyczy-
n¹ s³abej reprezentacji tego gatunku w na-
szej rodzimej literaturze. W polskim, a sze-
rzej - kontynentalnym modelu szkolnictwa 
wy¿szego nie istniej¹ tak wyraŸne granice
miêdzy przestrzeni¹ akademick¹ a rzeczywi-
stoœci¹ pozaakademick¹, jak w realiach 
anglosaskich. (...)

W biografii mojego pokolenia akademickie-
go (...) chyba najwa¿niejszym doœwiadcze-
niem wspólnotowym by³o kilkanaœcie miesiê-
cy pierwszej „Solidarnoœci” i ówczesne straj-
ki na Uniwersytetach, zw³aszcza ostatni,
przerwany w nocy z 12 na 13 grudnia 1981
roku. Mo¿na by s¹dziæ, i¿ tamte wydarzenia
powinny by³y zaowocowaæ pojawieniem siê
interesuj¹cej prozy uniwersyteckiej, ale tak
siê nie sta³o. Najciekawszy utwór ewokuj¹cy
ich niesamowit¹ aurê, opowiadanie „Profe-
sor Andrews w Warszawie” (w tomie „Gra na
wielu bêbenkach”, 2001) po latach napisa³a
Olga Tokarczuk i s¹ w nim niew¹tpliwe zal¹¿-
ki omawianego tu gatunku: zagraniczny uczo-
ny jako protagonista oraz sytuacja fabularna,
w której wrzucony zostaje on w kompletnie
niezrozumia³¹ dla niego rzeczywistoœæ pierw-
szych dni stanu wojennego w Polsce. Na
podobnym pomyœle opar³ Malcolm Bradbury
powieœæ „Kursy wymiany” („Rates of Exchan-
ge”) z 1983 roku, której bohater i narrator to
brytyjski literaturoznawca, odwiedzaj¹cy z wy-
k³adami uczelnie w fikcyjnym pañstwie Sla-
ka. Slaka to jakby skrzy¿owanie Polski z ja-
kimœ krajem ba³kañskim w przededniu woj-
skowego puczu. (…)

Charakterystyczne w¹tki i sytuacje fabular-
ne powieœci uniwersyteckiej nale¿¹ do trady-
cyjnego (…) repertuaru epiki, stawiaj¹cej so-
bie za cel dokumentowanie „komedii ludz-
kiej”. Przede wszystkim tedy Uniwersytet oka-
zuje siê przestrzeni¹ walki o w³adzê i domina-
cjê. Nadto mamy tu do czynienia z opowie-
œciami o romansach i zdradach, o kryzysach
to¿samoœciowych, o skandalach i intrygach.
Indywidualnym wyznacznikiem tej odmiany ga-
tunkowej okazuje siê natomiast (…) tematy-
zacja okreœlonych zagadnieñ naukowych, naj-
czêœciej realizowana poprzez wprowadzanie
do fabu³y konkuruj¹cych ze sob¹ bohaterów,
którzy reprezentuj¹ ró¿ne kierunki b¹dŸ dyscy-
pliny badawcze. Jest to noœny fabularnie ko-
relat rzeczywistych akademickich stosunków
miêdzyludzkich, w których jak¿e czêsto osobi-
sta antypatia i wrogoœæ idzie w parze ze spo-
rem metodologicznym. (…) Jest w powieœci
uniwersyteckiej równie¿ miejsce na zbrodniê.
(…) Carolyn Heilbrun pod pseudonimem
Amanda Cross opublikowa³a seriê znakomi-
tych krymina³ów, w których œledztwo prowadzi
niejaka Kate Fansler - równie¿ literaturoznaw-
czyni, badaczka twórczoœci George Eliot. Naj-
wiêkszy bestseller Amandy Cross (...) nosi ty-
tu³ „Death in a Tenured Position”, co po pol-
sku mo¿na oddaæ jako „Œmieræ na stanowi-
sku profesora”. Zwa¿ywszy na charakter na-
szej dzisiejszej uroczystoœci, pozwolê sobie
na wszelki wypadek odpukaæ w tym momen-
cie w niemalowane drewno… 

(…) W ostatnim czasie ca³kiem zgrabn¹
próbê o¿ywienia rodzimej fabu³y uniwersytec-
kiej podj¹³ autor, debiutuj¹cy pod pseudoni-
mem Tobiasz W. Lipny. W trzech powie-
œciach: „Barocco” (2006) „Kurlandzki trop”
(2007) i „Brukselska misja” (2008) stworzy³
on postaæ m³odego historyka sztuki, Karola,
operuj¹cego (…) w pogranicznych rewirach
miêdzy „skis³ym œwiatkiem uniwersyteckim”,
kryminogennym obiegiem handlu dzie³ami
sztuki i mêsk¹ subkultur¹ erotycznej przygo-
dy. Pod pseudonimem kryje siê tu - uwaga! -
pracownik Uniwersytetu im. Adama Mickiewi-
cza, który wszak¿e nie ¿yczy sobie, by jego in-
cognito zosta³o rozszyfrowane. Lipnemu uda-
³o siê zbudowaæ galeriê postaci, których
móg³by mu pozazdroœciæ niejeden twórca
akademickich fabu³. W centrum mamy tu
wiêc profesora Franciszka Bandurê, history-
ka sztuki o miêdzynarodowej s³awie, konese-
ra dojrza³ej kobiecoœci, w³aœciciela auta mar-
ki Rover 75. Dalej - profesor Aureliê Dziubiñ-
sk¹, „rycz¹c¹ czterdziestkê” o nadmiernej
sk³onnoœci do wysokoprocentowych trunków,
która wszak¿e wiele zyskuje przy bli¿szym po-
znaniu. Jest te¿ Piêkny W³odeo, czyli doktor
Wiœniewski, o którym czytamy, i¿: […] by³
ozdobnym mê¿czyzn¹, rozwodnikiem, postu-
rê mia³ s³uszn¹ i lekko gapiowaty wyraz twa-
rzy. […] Naukowo udziela³ siê nieznacznie,
opublikowa³ zaledwie kilka przyczynkarskich
artyku³ów wyabstrahowanych ze swojej pracy
magisterskiej i doktorskiej, a teraz par³ pro-
st¹ drog¹ do habilitacji. Piêkny W³odeo to
zreszt¹ postaæ epizodyczna, podobnie jak
wiele innych, charakterystycznych typów
uczelnianych, choæby sekretarka Instytutu,
pani Zosia: Jakaœ odmiana pani Zosi wystê-
puje w wiêkszoœci instytutów i katedr 
wy¿szych uczelni, a tak¿e na szczeblu rekto-
ratu. Wynika to z tego, ¿e administrowanie
czymkolwiek jest zbyt powa¿n¹ spraw¹, ¿eby
mo¿na j¹ do koñca powierzyæ profesorom.
Zupe³nie nie maj¹ do tego drygu. Nawet ci,
którym siê wydaje, ¿e sprawnie czymœ zarz¹-
dzaj¹, pozbawieni swojej pani Zosi, byliby jak
pijane dzieci we mgle. (…) Trzeba przy tym
powiedzieæ, ¿e mimo satyrycznego wizerunku
dobre imiê Uniwersytetu nie ucierpia³o zbyt-
nio w tych ksi¹¿kach. Bohater Lipnego bo-
wiem wierzy w trwa³oœæ uniwersyteckiego
etosu, szczególnie w imperatyw odkrywania
prawdy i w autentycznoœæ relacji mistrz -
uczeñ.

I to jest chyba dobry moment, by zakoñ-
czyæ ten wyk³ad jak¹œ konkluzj¹. Powieœæ uni-
wersytecka, choæ odbija nasz œwiat w zwier-
ciadle mocno krzywym, w gruncie rzeczy po-
kazuje te¿ jego atrakcyjnoœæ, lokalny koloryt i
jedyny w swoim rodzaju klimat. (…) To dziêki
niej student i studentka innym okiem mog¹
spojrzeæ na swoich adiunktów, profesorów,
prodziekanów, promotorki, lektorki jêzyków
obcych, panie z dziekanatu i ca³¹ tê sól uni-
wersyteckiej ziemi. (…) Wci¹¿ bêdê czekaæ,
a¿ pewien s³awny na UAM profesor - dziœ ju¿
na emeryturze - spe³ni pogró¿kê rzucon¹ kie-
dyœ, dawno temu i napisze powieœæ pod tytu-
³em „Zak³ad”.
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To ksi¹¿ka, któr¹ nie³atwo siê zapomina. Z racji niezwy-
kle dramatycznych losów autora, ale tak¿e z tego powo-
du, ¿e nie zwykliœmy czytaæ równolegle z fabu³¹ analizy

psychologicznej wydarzeñ. Fabu³ê wiêc czyta siê jak ksi¹¿kê
sensacyjn¹ czy obyczajow¹, ale co jakiœ czas trzeba zwolniæ
tempo, bo pojawia siê refleksja, problem, ma³y esej. - Ta
ksi¹¿ka wymyka siê wszelkim klasyfikacjom - tak j¹ okreœli³
prof. Stanis³aw Kowalik, prezentuj¹c na uroczystym wieczorze
promocyjnym w Bibliotece Raczyñskich dzie³o swego przyja-
ciela, prof. Kazimierza Obuchowskiego. „To unikalna próba
zrozumienia samego siebie poprzez psychologiczn¹ teoriê
osobowoœci, tworzon¹ przez uczonego w ci¹gu ca³ego doro-
s³ego ¿ycia” - pisze w przedmowie prof. Kowalik. To jakby „¿y-
wa” psychologia.

Ojciec autora zgin¹³ w Katyniu, matka zmar³a na zes³aniu.
(…) Trudny jest opis moich losów miêdzy kwietniem 1940 a
majem 1946 roku. O wydarzeniach z tych lat mówiê niechêt-
nie. Mam, jak wielu innych sybiraków, poczucie, ¿e treœæ prze-
¿yæ z tamtych miejsc jest nieprzekazywalna… - pisze autor.
Profesor, dziœ znawca najsubtelniejszych stron psychiki, dora-
sta³ w prymitywnej ziemiance, zajmowa³ siê p³ukaniem z³ota,
obraca³ wœród urków, pracowa³ jako tokarz. Jako repatriant
zmaga³ siê z bied¹, samotnoœci¹ i obcoœci¹, zdobywaj¹c
uparcie wykszta³cenie, bo to nakaza³a mu w liœcie, umieraj¹c,
matka. 

A potem prof. Obuchowski pisze o swojej drodze naukowej,
inspiracjach, wyjazdach na zagraniczne sta¿e i wyk³ady, o spo-
tkaniach z psychologami. Znajdziemy tu kilkoma kreskami na-
rysowane portrety wielu s³aw psychologii, anegdoty, obrazki
obyczajowe, ciekawe refleksje, dotycz¹ce istoty pracy nauko-
wej i kariery naukowej, np. takie, ¿e pozytywne dla ludzi wyko-
nywanie pracy naukowej jest tak¿e sposobem samorealizacji
uczonego. (…) Pope³nia on grzech zaniechania - pisze prof.
Obuchowski - gdy dzia³a bezosobowo lub gdy nie prowadzi
swych badañ tak, by nie tylko wzbogacaæ naukê, ale by i on
sam rozwija³ siê… Profesor i do ciemnych stron ¿ycia nauko-
wego podchodzi jak ch³odny badacz. Pisze m.in.: Osobnym
problemem s¹ oszuœci, zawsze znajduj¹ swoich obroñców i
sta³y zestaw recenzentów (którzy nieraz posuwaj¹ siê do pod-
pisywania nades³anego im przez autora tekstu recenzji). Zadzi-
wia ich kariera zawodowa. S¹ te¿ ciekawym fenomenem per
se i powinni byæ tematem dla historyków nauki.

Prof. Obuchowski pisze o tym, jak rodzi³y siê jego odkrycia
i ksi¹¿ki, choæ na koniec nieco ¿artobliwie stwierdza, ¿e:
wci¹¿ jeszcze nie potrafiê wyci¹gn¹æ w³aœciwych wniosków z
póŸnego odkrycia, ¿e po „Ma³ym Ksiêciu” i „Braciach Kara-
mazow” niewiele istotnego mo¿na dodaæ do psychologii oso-
bowoœci.

W jednym z rozdzia³ów analizuje ró¿nice w przygotowaniu
zawodowym miêdzy dawnymi a obecnymi psychologami. Po
przeczytaniu ksi¹¿ki ma siê wra¿enie, ¿e dopiero bogactwo
prze¿yæ, ogl¹danie siebie i innych ludzi, tak¿e w sytuacjach
dramatycznych, pozwala na zdobycie podstaw do nauki psy-
chologii, jeœli nie traktuje siê jej tylko jako zbioru sprawnie wy-
konywanych umiejêtnoœci us³ugowych. 

Urok tej publikacji polega te¿ na tym, ¿e choæ jest bardzo
intymna, jak choæby w przejmuj¹cych refleksjach o staroœci w
rozdziale „Czas zmierzchu”, to równoczeœnie w tak piêkny i
niedzisiejszy sposób powœci¹gliwa. Uczniowie czy osoby,
które zetknê³y siê z prof. Obuchowskim na pewno siêgn¹ po
tê lekturê (bo autor jest osobowoœci¹ fascynuj¹c¹, niektórzy
mówi¹ nawet, ¿e hipnotyzuj¹c¹), ale wszyscy znajd¹ w niej ja-
kiœ bliski w¹tek. W moim egzemplarzu zaznaczy³am 11 naj-
wa¿niejszych dla mnie stron, ale jestem przekonana, ¿e ka¿-
dy inaczej je wybierze. To m¹dra ksi¹¿ka o ¿yciu - akurat w³a-
snym ¿yciu autora. 

Na zakoñczenie wieczoru autorskiego, „na deser”, prof.
Obuchowski czyta³ swoje wiersze. Takie, jak ten, który zamie-
œci³ w ksi¹¿ce: 

Wy³amana ga³¹zka topoli
Wierzy œwiêcie ¿e drzewo boli gdy j¹ straci
i cierpieniem drzewa przejêta
ma³a ¿ó³ta bezlistna œwiêta
z ¿alu zmar³a i le¿y pod œniegiem

Kazimierz Obuchowski, „Refleksje autobiograficzne psy-
chologa”, seria „Poczet Humanistów Polskich”. Ksi¹¿kê, wy-
dan¹ przez Wydawnictwo Wy¿szej Szko³y Humanistyczno-Eko-
nomicznej w £odzi, mo¿na nabyæ w Ksiêgarni Uniwersyteckiej
w Poznaniu. 

Maria Rybicka
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Psychologia z ¿ycia wyros³a

Wponiedzia³ek 3 sierpnia o godz.16 w Collegium Maius (siedziba
Wydzia³u Filologii Polskiej i Klasycznej) zainaugurowa³a swoje

tradycyjne, coroczne zajêcia Letnia Szko³a Jêzyka i Kultury Polskiej. 
W tym roku Polskê z bliska poznaje 36 osób z 13 krajów (z Belgii,

Bu³garii, Brazylii, Francji, Ghany, Holandii, Irlandii, Japonii,
Kazachstanu, Niemiec, Szwajcarii, USA, W³och). Uczestnicy tej
szczególnej Szko³y przez trzy tygodnie bêd¹ uczyæ siê jêzyka polskiego
oraz poznawaæ polsk¹ kulturê i historiê.

Poza zajêciami na uczelni s³uchacze skorzystaj¹ z mo¿liwoœci
uczestnictwa w wycieczkach krajoznawczych, warsztatach gotowania
tradycyjnych polskich potraw i ciesz¹cych siê zawsze ogromn¹ 

popularnoœci¹ warsztatach wokalnych. W tym roku równie¿ zostanie
zredagowana gazeta Szko³y.

Uroczyste zakoñczenie zajêæ zaplanowano na pi¹tek 21 sierpnia,
godz. 15, w siedzibie Poznañskiego Towarzystwa Przyjació³ Nauk.
Dyrektorem Letniej Szko³y jest prof. dr hab. Irena Sarnowska-Giefing;
koordynatorem: mgr Joanna Grzelak 

Wiêcej informacji na stronie:
http://summerschool.amu.edu.pl/Szkola/
Kontakt mailowy:
szkola@amu.edu.pl

Letnia Szko³a Jêzyka i Kultury Polskiej



Impreza organizowana przez Microsoft -
najwiêkszy na œwiecie koncern informa-
tyczny - odby³a siê na pocz¹tku lipca w Ka-

irze. By³a to ju¿ siódma edycja - do eliminacji
zg³osi³o siê w tym roku 300 tysiêcy studen-
tów z ponad 100 krajów œwiata. W ka¿dej ka-
tegorii uczestnicy - kilkuosobowe zespo³y stu-
denckie - musieli kilkakrotnie stawaæ przed
miêdzynarodowym jury, z³o¿onym z profeso-
rów uczelni technicznych i prezentowaæ pro-
jekty swych wynalazków, zakwalifikowane do
ró¿nych kategorii. 

Do Kairu pojecha³o szeœæ polskich dru¿yn.
W najbardziej presti¿owej dziedzinie „Projek-
towanie oprogramowania” przebojem okaza-
³o siê urz¹dzenie ISIS, nazwane imieniem
egipskiej bogini-stra¿niczki domowego ogni-
ska, matki boga Horusa. Jego twórcy z ze-
spo³u Demoscene Spirit zaproponowali prze-
noœny aparat do KTG (kartiotokografii), po-
zwalaj¹cy na monitorowanie akcji serca p³o-
du wraz z jednoczasowym zapisem czynnoœci
skurczowej miêœnia macicy. Wystarczy go
pod³¹czyæ do komputera z ³¹czem interneto-
wym, by ciê¿arna mog³a sama wykonaæ ba-
danie w domu i przes³aæ wyniki lekarzowi.
Koszt swego wynalazku studenci informatyki
UAM Szymon Majewski i £ukasz Michniewicz
oraz Agata Majewska (z poznañskiej ASP) i
Marta £uczak (z Uniwersytetu Medycznego)

oszacowali na oko³o 120 dolarów. Pomys³
spodoba³ siê jurorom na tyle, ¿e Demoscene
Spirit awansowa³ najpierw do pó³fina³u, a po-
tem do fina³owej szóstki. Na podium wpraw-
dzie dru¿yna nie stanê³a, ale zebra³a pochwa-
³y nie tylko za pomys³ i jego informatyczn¹
obudowê, ale te¿ za estetykê urz¹dzenia
oraz ju¿ nieomal gotowy projekt masowej dys-
trybucji ISIS przez gabinety lekarskie, szpita-
le i apteki. O jakoœci urz¹dzenia œwiadcz¹ te¿
liczne propozycje wspó³pracy, które studen-
tom z³o¿yli producenci sprzêtu medycznego. 

Tajemnicz¹ nazwê Kamuflage nosi³ drugi
zespó³ z UAM (wspomagany przez studentów
Politechniki Poznañskiej), który w Kairze zna-
laz³ siê niejako przypadkiem. W polskich eli-
minacjach zaj¹³ bowiem drugie miejsce, ale
jego pomys³ spodoba³ siê jury kategorii do-
datkowej, nad któr¹ patronat objê³a ¿ona
prezydenta Egiptu, H. E. Suzanne Mubarak.
Prezydentowej spodoba³ siê pomys³ nauki al-
fabetu Braille'a poprzez powi¹zanie go z
dŸwiêkami. 

- Niewidome dzieci maj¹ mocno wyostrzony
s³uch, co pozwala im ³atwiej zapamiêtywaæ
powi¹zane z dŸwiêkiem informacje. Aby pod-
kreœliæ tê prawid³owoœæ, prezentacja ukaza³a
jurorom œwiat z perspektywy niewidomego, w
którym króluj¹ w³aœnie dŸwiêki - mówi³ cz³o-
nek zespo³u Micha³ Wasilewicz z Politechniki

Poznañskiej. Oprócz niego nad projektem pra-
cowali Ma³gorzata Domañska i Micha³ Bia³ec-
ki z UAM oraz Jacek Szymczak z Politechniki
Poznañskiej. W finale propozycja poznañskich
studentów spodoba³a siê najbardziej i to im
wrêczono pami¹tkowe statuetki Imagine Cup
za I miejsce oraz czek na 8 tysiêcy dolarów.
Warto dodaæ, ¿e obydwoma uniwersyteckimi
ekipami opiekowa³ siê mgr Tomasz Gdala,
któremu pomaga³ Pawe³ Wawrzyniak. 

Trzeci poznañski finalista, Karol Kaczma-
rek z Politechniki Poznañskiej, zaprezentowa³
wyszukiwarkê HospFinder, pozwalaj¹c¹ od-
naleŸæ szpitale wed³ug wielu kryteriów me-
dycznych. W swej kategorii Mashup zaj¹³ dru-
gie miejsce. 

- Niestety, dane o kosztach leczenia i jego
skutecznoœci w poszczególnych szpitalach
s¹ w naszym kraju niedostêpne, dlatego 
HospFinder dzia³a tylko w Stanach Zjedno-
czonych - mówi³ Karol, zwracaj¹c tym samym
uwagê na defekty polskiego systemu opieki
zdrowotnej.

Przysz³oroczny Imagine Cup odbêdzie siê
w Polsce. W zakoñczonej w³aœnie edycji Uni-
wersytet im. Adama Mickiewicza zaj¹³ II miej-
sce w klasyfikacji polskich uczelni, ale tylko
on wprowadzi³ a¿ dwie dru¿yny do fina³owych
zmagañ pod piramidami. 

Marcin Kostaszuk
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Studenci UAM informatyczn¹ elit¹ 
A¿ dwa zespo³y studenckie z UAM awansowa³y do œcis³ego fina³u olimpiady 
informatycznej Imagine Cup. Spotkali siê na niej najbardziej kreatywni studenci 
z ca³ego œwiata, których zadaniem by³o wykorzystanie nowych technologii 
dla rozwi¹zania problemów wspó³czesnego œwiata.
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• •  Chcia³by Pan rozpoczynaæ pracê w In-
stytucie Etnologicznym, na Uniwersyte-
cie 90 lat temu?

- Tak, bo wspaniale jest tworzyæ coœ zupe³nie
od nowa, a przecie¿ byliœmy pierwsz¹ placów-
ka etnologiczn¹ w Polsce. Tak, bo móg³bym
mo¿e wspó³pracowaæ z Florianem Znanieckim.
Nie, bo wtedy, z potrzeby tamtych czasów, do-
minowa³ w etnologii nurt szukania korzeni s³o-
wiañskich, a badania mia³y s³u¿yæ budzeniu i
pielêgnowaniu œwiadomoœci narodowej, a to
mniej mnie interesuje, choæ, kto wie, mo¿e za-
j¹³bym siê wtedy jakimœ badaniem obrzêdów
noworocznych w Wielkopolsce?

• •  „¯ycie Uniwersyteckie” jest m.in. plat-
form¹ do wzajemnego poznawania siê
poszczególnych specjalnoœci. Proszê
wiêc nie-etnologom wyt³umaczyæ, czym
siê zajmuje ta dziedzina nauki lub mo¿e
czym siê nie zajmuje, bo jej zakres jest
bardzo obszerny.

- Nie zajmuje siê na przyk³ad chemi¹, ale
¿arty na bok. S¹ w niej dwa nurty: jeden,
zwi¹zany z pojêciem narodu - s³u¿y poznawa-
niu w³asnych obyczajów i kultury - oraz drugi,
zwi¹zany z pojêciem imperium, bo rozwijali
go Brytyjczycy - s³u¿y poznawaniu obyczajów i
kultury obcych. Z grubsza bior¹c, ten pierw-
szy nurt wi¹zany jest z Europ¹ kontynental-
n¹, drugi - z tradycj¹ anglosask¹, choæ s¹ wy-
j¹tki. Dla przyk³adu, my Polacy rozwijaliœmy

Oœrodek powsta³ w maju 1919 roku
wraz z Uniwersytetem Poznañskim i
powo³aniem w jego ramach Katedry

Etnologii oraz dyrektora Instytutu Etnologicz-
nego, prof. Jana Stanis³awa Bystronia, wybit-
nego polskiego etnologa i socjologa, pocho-
dz¹cego z Krakowa. W swej historii funkcjo-
nowa³ pod zmieniaj¹cymi siê nazwami: Insty-
tut Etnologiczny (1919-1939, 1945-1950),
Katedra i Zak³ad Etnografii (1950-1957; w
latach 1952-1955 w Zespole Katedr Historii
Kultury Materialnej), Katedra Etnografii
(1957-1982), Instytut Etnologii (1982-
1992), a od roku 1992 jako Instytut Etnolo-
gii i Antropologii Kulturowej. Kierowali nim
kolejno profesorowie: Jan Stanis³aw Bystroñ
(1919-1925), Eugeniusz Frankowski (1926-

1939, 1945-1952, 1953-1956), Józef Gajek
(1952-1953), Józef Burszta (1957-1979),
Zbigniew Jasiewicz (1979-1993), Aleksander
Posern-Zieliñski (1993-2008), od wrzeœnia
2008 roku Micha³ Buchowski.

Zmiennoœæ nazw uniwersyteckiej instytucji
i samego kierunku studiów - etnologia, etno-
grafia, ponownie etnologia, wreszcie etnolo-
gia i antropologia kulturowa - odzwierciedla
nie tylko zmiennoœæ uwarunkowañ historycz-
nych, ale tak¿e zmiany perspektyw badaw-
czych. Od prze³omu lat 80. i 90. XX wieku w
kwestiach teorii i metodologii kontynentaln¹
tradycjê uprawiania oraz nauczania etnologii
po³¹czono z angloamerykañskim projektem
antropologii spo³ecznej i kulturowej.

Obecnie Instytut Etnologii i Antropologii

Kulturowej UAM, najwiêkszy w Polsce, sk³a-
da siê z czterech zak³adów: Zak³adu Etnolo-
gii Polski, Zak³adu Studiów Europejskich i
Krytyki Kulturowej, Zak³adu Studiów nad Kul-
tur¹ Wspó³czesn¹, Zak³adu Studiów Pozaeu-
ropejskich. Ma tak¿e Pracowniê Antropologii
Wizualnej, w³asn¹ bibliotekê (ok. 33 tys. wo-
luminów), archiwum i e-laboratorium. Pracuje
w nim 23 nauczycieli akademickich (w tym 9
ze stopniami naukowymi profesora lub dok-
tora habilitowanego), 8 pracowników pomoc-
niczych i 4 bibliotekarki. Proces dydaktyczny
i dzia³alnoœæ badawcz¹ wspiera kilkunastu
s³uchaczy studium doktoranckiego.

W pracy badawczej Instytutu cechami wyró¿-
niaj¹cymi oœrodek poznañski s¹: rozumienie
kultury jako zawsze powi¹zanej ze struktur¹
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Etnologia uniwersytecka w

Badamy cz³owieka i jego kulturê 

Instytut Etnologii i Antropologii Kulturowej Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza 
jest najstarsz¹ etnologiczn¹ placówk¹ uniwersyteck¹ w Polsce. 

Z prof. Micha³em Buchowskim, 
dyrektorem Instytutu Etnologii i Antropologii 
Kulturowej UAM, rozmawia Maria Rybicka
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ten nurt „nation building”, ale i mamy piêkny
wk³ad w opis obcych kultur, ¿e wspomnê tu
choæby o Wac³awie Sieroszewskim, Bronis³a-
wie Pi³sudskim czy Bronis³awie Malinow-
skim. Ogólnie bior¹c, badamy cz³owieka i je-
go kulturê, przy czym warto zaznaczyæ, ¿e w
Poznaniu etnolodzy i antropolodzy zgodnie ze
sob¹ wspó³pracuj¹, co nie wszêdzie na œwie-
cie ma miejsce.

• •  Jan Stanis³aw Bystroñ, pierwszy kierow-
nik poznañskiej etnologii, by³ postaci¹
barwn¹ i oryginaln¹. Pan równie¿ nie wy-
gl¹da tak, jak sobie ka¿dy wyobra¿a pro-
fesora - ¿e jest siwy, w okularach i w
garniturze. Mam wra¿enie, ¿e osobo-
woœæ kieruj¹cego wyciska szczególne
piêtno na Instytucie… 

- To prawda, nasza etnologia mia³a szczê-
œcie do wyrazistych postaci. Bystroñ, potem
Eugeniusz Frankowski, który by³ iberyst¹ i
nada³ egzotyczny kierunek badaniom, a
póŸniej Józef Burszta, który wniós³ to, ¿e nie
mo¿na ograniczaæ siê do badania tylko prze-
¿ytków, do owych przys³owiowych „przemian
kultury ludowej”, ¿e cz³owiek wspó³czesny
tak¿e wytwarza kulturê. Dziœ poznañski oœro-
dek znany jest z zarówno tej tradycyjnej etno-
grafii, jak i antropologii spo³ecznej, czyli ba-
dania zwi¹zków miêdzy systemem spo³ecz-
nym a kultur¹. Jesteœmy postrzegani równie¿
jako silny oœrodek badañ nad kultura pozaeu-

ropejsk¹ - w Ameryce Po³udniowej, Afryce,
Azji Œrodkowej i na Pó³wyspie Indyjskim. Zaj-
mujemy siê tak¿e wspó³czesnymi procesami
spo³eczno-kulturowymi w Polsce i w Europie.

• •  Proszê o kilka przyk³adów… 
- Zakoñczyliœmy, np. finansowane przez UE

badania nad pokrewieñstwem a bezpieczeñ-
stwem socjalnym. W ró¿nych spo³eczeñ-
stwach w ró¿ny sposób cz³onkowie rodziny
otrzymuj¹ wzajemn¹ pomoc. Ta wiedza jest
potrzebna w polityce spo³ecznej. Rozpoczy-
namy szeroko zakrojone badania nad cudzo-
ziemcami w Poznaniu. S¹ prace o migracjach
Buriatów - chcielibyœmy w ogóle rozwijaæ te-
mat migracji - prace o to¿samoœci uchodŸców
tybetañskich w Indiach czy wp³ywie ró¿nych
form edukacji na funkcjonowanie spo³eczne
w Afryce i Ameryce Po³udniowej. Badaliœmy
tak¿e wp³yw procesów transformacji.

• •  A czym ró¿ni¹ siê takie badania od so-
cjologicznych?

- Mo¿e to te¿ najlepiej pokazaæ na przyk³a-
dzie. Gdy chcia³em napisaæ o przemianach
spo³ecznych, przeprowadzi³em siê na pó³ ro-
ku do badanej wsi. Rozmawia³em z mie-
szkañcami, obserwowa³em ich zachowania
w codziennych sytuacjach, w sklepie, w ko-
œciele, w odnoszeniu siê do siebie. Wszystko
zapisywa³em w dzienniku. A taki naukowy
dziennik liczy czêsto wiele grubych tomów.

Niektórzy mówi¹ nawet, ¿e etnolog powinien
mieæ dwa dzienniki: jeden z informacjami,
które mo¿na zmieœciæ w publikacji, a drugi to
ten z informacjami bardziej poufnymi,
których opublikowanie mog³oby zaszkodziæ
badanym. Socjolog bada wybrane aspekty i
na tej podstawie wyci¹ga wnioski, natomiast
etnolog czy antropolog spo³eczny opisuj¹ ca-
³oœciowo spo³ecznoœæ i jej kulturê.

• •  Na zbli¿aj¹cym siê zjeŸdzie oczekujecie
absolwentów etnologii, pracuj¹cych na
ró¿nych kontynentach, w przeró¿nych za-
wodach, niekoniecznie etnologa… 

- Tak, bo kszta³cimy ludzi, potrafi¹cych my-
œleæ krytycznie, którzy maj¹ kompetencje do
prowadzenia badañ spo³ecznych. Ich drogi ¿y-
ciowe bardzo ró¿nie siê uk³adaj¹. Choæ dziœ
mamy oko³o 50 studentów na roku, a kiedyœ
by³o ich znacznie mniej, chcemy, by w dal-
szym ci¹gu by³ to kierunek elitarny, gromadz¹-
cy ciekawe, wyraziste osobowoœci. Poœwiêca-
my studentom du¿o czasu, na pewno wiêcej
ni¿ na bardziej zat³oczonych kierunkach - u
nas nawet egzamin magisterski trwa dobr¹
godzinê. Etnolog jest potrzebny w administra-
cji publicznej, w oœrodkach dla uchodŸców, w
szko³ach. Wielu pracuje w dyplomacji. A jeœli
etnolog za³o¿y biznes, to na pewno w osi¹-
gniêciu sukcesu pomo¿e mu nabyta na stu-
diach umiejêtnoœæ rozwi¹zywania problemów
i analizowania rzeczywistoœci.

spo³eczn¹, podejmowanie refleksji teoretycz-
nej, prowadzenie badañ nie tylko w Polsce i
Europie, ale tak¿e poza nimi, szerokie uwzglê-
dnianie zjawisk, dotycz¹cych wspó³czesnej
rzeczywistoœci spo³eczno-kulturowej oraz ³¹-
czenie teorii z badaniami empirycznymi.

Podstawowym obszarem prowadzonych w
Instytucie badañ jest Polska, przede wszyst-
kim Wielkopolska i granicz¹ce z ni¹ regiony.
W coraz szerszym zakresie staje siê nim tak-
¿e ca³a Europa (m.in. pogranicze polsko-nie-
mieckie i polsko-czeskie, Niemcy, Alzacja,
Kraj Basków, Ba³kany). Silnym atutem Insty-
tutu by³y i s¹ badania pozaeuropejskie. Pro-
wadzi siê je w trzech podstawowych zespo-
³ach etnogeograficznych. Studia azjanistycz-
ne koncentruj¹ siê na Azji Œrodkowej oraz ob-
szarze Himalajów, Tybetu i pó³nocnych Indii.
Studia afrykanistyczne na obszarze Afryki
Zachodniej, gór Atlasu w Maroku i Sudanie.
Studia amerykanistyczne maj¹ najstarsz¹
tradycjê i obecnie dotycz¹ w szczególnoœci

kultur tubylczych Ameryki Po³udniowej (w In-
stytucie dzia³a Zespó³ do Badañ Kultur Ame-
ryki £aciñskiej). Badania s¹ prowadzone
przede wszystkim w dwóch rejonach - w stre-
fie krajów andyjskich (od Ekwadoru, przez Pe-
ru i Boliwiê, a¿ do Araukanii w Chile) oraz w
nizinnych, wschodnich rejonach tropikalnych
lasów deszczowych (Wenezuela, Ekwador,
Peru, Boliwia).

O roli poznañskiego oœrodka etnologiczne-
go œwiadczy m.in. bogaty dorobek publikacyj-
ny (od roku 2000 ponad 700 pozycji biblio-
graficznych) oraz aktywnoœæ jego przedstawi-
cieli na forum ogólnopolskim i miêdzynarodo-
wym. Prof. A. Posern-Zieliñski jest przewodni-
cz¹cym Komitetu Nauk Etnologicznych Pol-
skiej Akademii Nauk (wczeœniej by³ nim prof.
Z. Jasiewicz, a twórc¹ i wieloletnim przewo-
dnicz¹cym - prof. J. Burszta) oraz jedynym
spoœród etnologów cz³onkiem-koresponden-
tem PAN. Prof. M. Buchowski jest prezyden-
tem European Association of Social Anthro-

pologists oraz prezesem Polskiego Towarzy-
stwa Ludoznawczego.

W obchody 90-lecia Uniwersytetu wpisuje
siê nie tylko tak samo d³uga obecnoœæ etno-
logii w jego ramach, ale tak¿e zaplanowany
na 26 wrzeœnia 2009 roku IV Zjazd Absol-
wentów Studiów Etnologicznych. Organizato-
rzy spodziewaj¹ siê kilkuset goœci z Polski i
wszystkich kontynentów, przedstawicieli ró¿-
nych pokoleñ i rozmaitych profesji. Czêœæ ofi-
cjalna, która odbêdzie siê w Auli im. H. £ow-
miañskiego w Collegium Historicum, obejmu-
je oficjalne przemówienia, pó³oficjalne wspo-
mnienia, a tak¿e wystêp zespo³u folkowego
Kwartet Jorgi. Wieczorem natomiast rozpocz-
nie siê zabawa taneczna, zaplanowana do
bia³ego rana. Specjalnie na zjazd przygotowa-
no okolicznoœciow¹ publikacjê, a tak¿e pa-
mi¹tki z logo IEiAK oraz nazw¹ uroczystego
spotkania absolwentów.

Jacek Bednarski
wspó³praca Waldemar Kuligowski
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Poznaniu - wczoraj i dziœ



Gdy spacerujemy ulicami Poznania,
mo¿emy dojœæ do wniosku, ¿e popu-
lacja miasta jak gdyby siê skurczy³a.

Na ulicach mniejszy ruch, pod gwarnym do-
t¹d rondem Kaponiera te¿ odrobinê spokoj-
niej i nawet w punktach ksero nie ma kole-
jek, które w czerwcu s¹ codziennoœci¹. To
ca³e spowolnienie oznacza ni mniej, ni wiê-
cej, ¿e kolejny rok akademicki dobieg³ koñca.
Zdecydowana wiêkszoœæ studentów wyjecha-
³a w rodzinne strony. Têtni¹ce dot¹d ¿yciem
budynki uniwersyteckie najdobitniej o tym
œwiadcz¹. Jak jest faktycznie, czy rzeczywi-
œcie, gdy rok akademicki siê ju¿ zakoñczy, to
absolutnie nic siê nie dzieje na wydzia³ach
naszego Uniwersytetu? 

Otó¿, nic bardziej b³êdnego. Lipiec i sier-
pieñ to dla wielu pracowników naszej Almae

Matris normalne miesi¹ce pracy. Zdaniem
Ilony S³omiñskiej z dziekanatu Wydzia³u Na-
uk Politycznych i Dziennikarstwa to nawet
jedne z bardziej pracowitych miesiêcy w roku
z powodu egzaminów magisterskich, popra-
wek, ale zdecydowanie najbardziej praco-
ch³onna jest procedura rekrutacyjna, która
przypada w³aœnie na lipiec i nieraz trwa na-
wet do koñca sierpnia. Podobnie rzecz ma
siê w Centrum Zarz¹dzania Infrastruktur¹ i
Projektami Informatycznymi naszego Uniwer-
sytetu. Tu praca toczy siê normalnym try-
bem, w chwili moich odwiedzin akurat odby-
wa³y siê kolejne szkolenia dla pracowników
Uniwersytetu. To równie¿ na wspomnianym
Centrum naszej uczelni w g³ównej mierze
spoczywa obowi¹zek, aby ca³a procedura re-
jestracji kandydatów na studia przebiega³a

sprawnie i bez zbêdnych zak³óceñ czy przerw
w dzia³aniu systemu - podkreœla g³ówny koor-
dynator tego odbywaj¹cego siê co roku
przedsiêwziêcia, dr Adam Rek z Dzia³u Apli-
kacji CZIiPI UAM. 

Mimo okresu wakacyjnego niektórzy stu-
denci postanowili odwiedziæ swoj¹ uczelniê,
jak choæby spotkany przeze mnie Piotrek,
który pofatygowa³ siê osobiœcie, aby spraw-
dziæ godziny dy¿urów kadry naukowej WNPiD,
gdy¿ jak mówi, ma ograniczone zaufanie do
informacji, zamieszczanych w wydzia³owej wi-
trynie www. Gdy spacerowa³em po wyludnio-
nych korytarzach, uda³o mi siê spotkaæ rów-
nie¿ dr. Marcina Rachwa³a, który akurat ocze-
kiwa³ na spotkanie z dziekanem, dr. hab. T.
Wallasem. Jak mówi pan Marcin, lipiec i sier-
pieñ to doskona³e miesi¹ce dla rozwoju dzia-
³alnoœci naukowej. Dr Rachwa³ zdradzi³, ¿e
jest w trakcie pisania ksi¹¿ki i to pracy nad
ni¹ zamierza siê oddaæ w ca³oœci w miesi¹-
cach letnich. Skoro ju¿ poruszyliœmy temat
ksi¹¿ek, bez których, co zrozumia³e, studio-
waæ nie sposób, postanowi³em zajrzeæ do wy-
dzia³owej biblioteki i zapytaæ Marlenê Solak o
to, na czym skupia swoje dzia³ania w okresie
wakacyjnym. Pani kierownik wymownym ge-
stem wskaza³a stó³, na którym le¿¹ ksi¹¿ki,
wymagaj¹ce renowacji, ale jest to zrozumia³e,
gdy¿ kserowanie wybranych fragmentów si³¹
rzeczy musi mieæ wp³yw na estetykê publika-
cji. Po zakoñczonej sesji studenci te¿ maso-
wo oddaj¹ wszystkie wczeœniej wypo¿yczone
woluminy, dlatego o frekwencjê biblioteka siê
nie martwi. Moja wizyta w wydzia³owej biblio-
tece spotka³a siê z olbrzymi¹ ¿yczliwoœci¹ pa-
ni kierownik, która nie tylko pokaza³a, jak wy-
gl¹da praca w tym miejscu, ale równie¿ ze-
chcia³a opowiedzieæ o planach na przysz³oœæ.
I tak, dos³ownie w ci¹gu kilku dni, biblioteka
WNPiD wzbogaci siê o skaner specjalnie prze-
znaczony do wydawnictw. Ju¿ nawet czeka na
niego odpowiednio przygotowane miejsce. -
Bêdzie to bardzo nowoczesne urz¹dzenie, po-
trafi¹ce skanowaæ jedn¹ stronê ksi¹¿ki w trzy
sekundy, a potem bardzo szybko transferuj¹-
ce dane na pendrive'a, wiêc student bêdzie
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Wakacje na Uniwersytecie
Zaliczenia, egzaminy, kolokwia, godziny spêdzone w bibliotece, setki kartek papieru,
nieskoñczenie d³ugie kolejki do gabinetów wyk³adowców - tak wiêkszoœci studentów
kojarzy siê czerwiec. A z czym kojarz¹ siê takie miesi¹ce jak lipiec i sierpieñ? 
Zapewne ile osób, tyle skojarzeñ. Dla wiêkszoœci z nas to d³ugo wyczekiwane 
miesi¹ce, pe³ne swobody, luzu, daj¹ce mo¿liwoœæ oderwania siê od codziennych, 
akademickich obowi¹zków, miesi¹ce pozwalaj¹ce na zebranie si³ i nowego zapa³u
przed kolejnym rokiem akademickim. Dla wielu to czas beztroskich podró¿y 
i poznawania dot¹d nieznanych nam zak¹tków naszego kraju czy œwiata.
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Budowa nowej „Chemii” i „Prawa”  



mia³ to, czego potrzebuje na swoim kompute-
rze - obrazowo t³umaczy pani Marlena. To
urz¹dzenie posiada jeszcze jeden walor - po-
zwala zaoszczêdziæ ¿akom pieni¹dze wydawa-
ne dot¹d na kserowanie i przyczyni siê rów-
nie¿ do ochrony œrodowiska naturalnego. Ka¿-
dy, kto choæ raz mia³ przyjemnoœæ odwiedziæ
bibliotekê „na politologii”, na pewno zgodzi
siê, ¿e to niezwyk³e miejsce, jedyne w swym
rodzaju, znacznie ró¿ni¹ce siê od innych bi-
bliotek w naszym mieœcie. Moj¹ uwagê
zwróci³y na przyk³ad cztery rzeŸby ludzkich po-
staci, które rozsiad³y siê przy stole. Widok
rzadko spotykany w innych czytelniach. Te ta-
jemnicze postacie to wystawa absolwentki
ASP Magdaleny Szmigiel-Taube pt. „Nieznajo-
me”. Biblioteka poza ³¹czeniem walorów arty-
styczno-naukowych systematycznie prowadzi
bezp³atne szkolenia z zakresu obs³ugi baz da-
nych i Internetu w OIN. Wakacje s¹ doskona-
³¹ okazj¹, aby zapisaæ siê na taki kurs. Powin-
ny pomyœleæ o tym zw³aszcza osoby, które w
nied³ugiej przysz³oœci bêd¹ zmaga³y siê z pi-
saniem pracy magisterskiej. Nabycie tego ro-
dzaju umiejêtnoœci bezsprzecznie u³atwi ka¿-
demu studentowi wyszukiwanie potrzebnych
materia³ów, szczególnie tych w formie elektro-
nicznej. Na zakoñczenie mojej wizyty w tym
niezwykle przyjaznym miejscu pani kierownik
zdradzi³a, ¿e w przysz³ym roku akademickim
mo¿emy spodziewaæ siê równie¿ wielu no-
wych inicjatyw, które biblioteka skieruje do
studentów, jedn¹ z nich maj¹ byæ spotkania z
ciekawymi ludŸmi, zw³aszcza podró¿nikami,
opisuj¹cymi dziewicze rejony naszej planety,
wszystko po to, aby biblioteka têtni³a ¿yciem
i by³a miejscem, w którym student z przyjem-
noœci¹ spêdza czas.

Gdy opuszcza³em bibliotekê, patrz¹c
przez jej olbrzymie okna, dostrzeg³em wielki
plac budowy, to tam powstaje nowy Wydzia³
Chemii. Postanowi³em teraz tam zajrzeæ, bo
ju¿ z daleka widaæ by³o, ¿e praca idzie pe³n¹
par¹ i zapytaæ kierownika budowy, pana Ja-
ros³awa Saka, jak przebiegaj¹ prace. W oce-
nie kierownika wszystko idzie zgodnie z pla-
nem, w chwili obecnej na budowie pracuje

60 osób. Nowy Wydzia³ Chemii bêdzie dys-
ponowa³ 20000 m2 przestrzeni. Planowane
oddanie budynku nast¹pi w 2011 roku. Z
nowym Wydzia³em Chemii w niedalekiej od-
leg³oœci s¹siaduje Wydzia³ Biologii naszego
Uniwersytetu. O dziwo, w murach tego wy-
dzia³u jest doœæ gwarno i ludzi znacznie wiê-
cej, co robi du¿e wra¿enie w porównaniu z
wymar³ymi Wydzia³ami Fizyki oraz Matematy-
ki i Informatyki. Po krótkim spacerze na Wy-
dziale Biologii wszystko sta³o siê jasne. Mi-
mo ¿e rok akademicki zakoñczy³ siê kilkana-
œcie dni temu, odbywa siê tu w³aœnie Po-
znañska Letnia Szko³a Bioinformatyki (Po-
znan Summer School of Bioinformatics -
zdjêcie górne). Organizatorami s¹ Polskie
Towarzystwo Bioinformatyczne, Europejski
Instytut Bioinformatyki (EBI) oraz Pracownia
Bioinformatyki przy Wydziale Biologii. Jak
mówi pani Joanna Kasprzak, koordynuj¹ca
ten projekt, to ju¿ ósma edycja. W warszta-
tach uczestnicz¹ g³ównie doktoranci i stu-
denci ostatnich lat. Zajêcia maj¹ na celu

upowszechnienie stosowania narzêdzi kom-
puterowych przy pracy badawczej i kierowa-
ne s¹ g³ównie do ludzi pracuj¹cych w labora-
toriach eksperymentalnych. Kurs jest dwue-
tapowy. Czêœæ pierwsza prowadzona jest
przez specjalistów EBI, a druga nale¿y do
pracowników Wydzia³u Biologii. Ciekawe s¹
pocz¹tki tej inicjatywy. Jak mówi pani Ka-
sprzak, w poprzednich latach zajêcia by³y
bezp³atne, ale póŸniej stopniowa ewolucja
doprowadzi³a do wprowadzenia op³at i do-
stosowania programu do potrzeb g³ównych
zainteresowanych. Pocz¹tkowo warsztaty by-
³y organizowane g³ównie dla studentów na-
szego Uniwersytetu, jednak z biegiem lat za-
interesowanie kursem zwiêkszy³o siê i w za-
jêciach zaczêli braæ udzia³ tak¿e studenci i
doktoranci z innych uczelni z ca³ej Polski, a
tak¿e z takich krajów jak Litwa, Irlandia czy
Niemcy. Æwiczenia odbywaj¹ siê w jêzyku an-
gielskim i organizowane s¹ na zasadzie war-
sztatów z mo¿liwoœci¹ zadawania pytañ pro-
wadz¹cym. Po zakoñczonym kursie ka¿dy z
uczestników otrzymuje specjalny certyfikat
potwierdzaj¹cy nabyte umiejêtnoœci. Bioin-
formatyka to bardzo dynamicznie rozwijaj¹ca
siê dyscyplina naukowa, a Wydzia³ Biologii
jako pierwszy w Polsce 6 lat temu otworzy³
tê specjalnoœæ na kierunku biologia. Mój w
zamierzeniach krótki spacer po kampusie
uniwersyteckim na Morasku niespodziewa-
nie znacznie siê wyd³u¿y³, gdy¿ na ka¿dym z
wydzia³ów mimo braku studentów praca
nadal jest wykonywana czy to zwi¹zana z re-
krutacj¹, czy z konserwacj¹ i napraw¹ drob-
nych usterek, czy w koñcu zwi¹zana ze zdo-
bywaniem nowych umiejêtnoœci, tak, jak jest
to w przypadku Szko³y Letniej na Wydziale
Biologii. Oczywiœcie, jest cicho, spokojniej,
mniej gwarno, ale stan ten nie bêdzie trwa³
wiecznie i ju¿ w paŸdzierniku przed nami ko-
lejny rok akademicki 2009/2010. Mo¿na by
rzec, ¿e wszystko wróci do normy. 

Marcin Krupka
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Ostatnie dni wiosny 2009 roku (17-20
czerwca) rozbrzmiewa³y w Auli UAM
zbiorowym œpiewem i radoœci¹ 460

uczestników IX Miêdzynarodowego Festiwalu
„Universitas Cantat”, skupionych w 10
chórach i orkiestrze z 6 krajów. Obok czte-
rech polskich zespo³ów mieliœmy wykonaw-
ców z Czech, Niemiec, Serbii, S³owacji i z
Ukrainy. 

W imieniu wspólnoty akademickiej nasze-
go Uniwersytetu, obchodz¹cego 90. urodzi-
ny, goœci z bliska i z daleka (w œrodowy wie-
czór 17. VI) przywita³ prorektor, prof. Jacek
Witkoœ, a chwilê póŸniej estradê zajêli orga-
nizatorzy zdarzenia: Chór Kameralny UAM
prof. Krzysztofa Szydzisza. I zaczê³o siê wiel-
kie, czterodniowe œpiewanie.

Poprzeczka - wysoko
Ju¿ kilkoma pierwszymi taktami XVII-wiecznej
angielskiej pieœni Henry Purcella gospodarze
ustawili poprzeczkê bardzo wysoko i potwier-
dzili dewizê swego mistrza: „zwracaæ szcze-
góln¹ uwagê na piêkn¹ emisjê g³osu oraz
œwiadomoœæ interpretacji i stylu utworów”.
B³yskotliw¹ piosenk¹ „Zielono mi” Jana Pta-
szyna-Wróblewskiego do tekstu Agnieszki
Osieckiej zdobyli aplauz publicznoœci, a „La
muerte del angel” Astora Piazzoli - pierwsz¹
owacjê festiwalow¹. I chyba ku zadowoleniu
poznaniaków - jako g³ównych animatorów im-
prezy - ¿ywio³owe reakcje s³uchaczy co rusz
potem wybucha³y. Bodaj jeszcze nigdy dot¹d
nie uda³o siê zebraæ chórów tak wyrówna-
nych poziomem wykonawstwa. Ró¿ni³y siê tyl-
ko œrodkami wyrazu, stopniem emocji, ruchli-
woœci¹, strojami… 

Nie do pobicia w bogactwie elementów,
urozmaicaj¹cych koncert wspó³czesnych
opracowañ muzyki ludowej, okazali siê Ser-
bowie. „Collegium Musicum” z Belgradu to
istotnie ekstrakt „kolorów i dŸwiêków Ba³ka-
nów”, jak nazwali wystêp chórzyœci Drinki
Matic-Marovic, skrz¹cej ekspresj¹ maestry,
zdaniem krytyków - uprawiaj¹cej „sztukê
chóraln¹ z pogranicza magii”; dyrygentkê ju¿
mieliœmy okazjê poznaæ poprzednim razem z
inn¹ grup¹. 

Swego rodzaju kontrapunktem by³ tym ra-
zem niedu¿y (14 pañ i 5 panów) chór „Apol-
lo” z Bratys³awy pod dyrekcj¹ Milana Koleny,
podkreœlaj¹cy nade wszystko piêkno dŸwiê-
ku, zw³aszcza we wspó³czesnych kompozy-
cjach sakralnych Patricka Killeena, Vitazosla-
va Kubicki czy Zdenka Lukasa.

W ca³kowitej zgodzie ze sw¹ nazw¹ „Musi-
ca Viva” zadebiutowa³ na festiwalu Chór Ka-
meralny poznañskiego Uniwersytetu Ekono-
micznego. Jego twórca (w 1992 r.) i kantor
Marek Gandecki zebra³ grupê œpiewaków, po-

trafi¹c¹ w pe³ni rywalizowaæ z najznakomitszy-
mi. Ich wystêp - z prawdziwie „¿yw¹ muzyk¹”:
dawn¹ (M. Zieleñski), impresjonistyczn¹ (C.
Debussy) i najnowsz¹ (J. Skowroñski) - wzbu-
dzi³ zachwyt i da³ satysfakcjê, ¿e mamy w Po-
znaniu kolejny zespó³ chóralnej ekstraklasy.

Równie¿ z Uniwersytetem Ekonomicznym,
tyle ¿e w Pradze, zwi¹zany jest chór miesza-
ny, który przywiod³o do nas ma³¿eñstwo chór-
mistrzów - Martina i Krystof Spritovie. Kieru-
j¹ nim od 2003 r. i zrzeszaj¹ tak¿e œpiewa-
ków z innych uczelni czeskiej stolicy. Z przy-
jemnoœci¹ s³ucha siê tych rozœpiewanych
ekonomistów. Zaciekawi³y szczególnie frag-
menty „Requiem” Zdenka Lukasa.

Natomiast z niewielkiego, uniwersyteckie-
go miasta Örebro w œrodkowej Szwecji przy-
jecha³ kolejny chór mieszany, by urz¹dziæ
nam „œwiêto po³owy roku”, wype³nione m³o-
dzieñcz¹ radoœci¹ i œpiewem, wzbogaconym
muzyk¹ fletów i skrzypiec. Szwedzi wnet roz-
bawili wszystkich, bo œpiewali i grali nie tylko
na estradzie. Ich szef Fredrik Berglund jest
wszechstronnym muzykiem, a tak¿e znawc¹
teatru muzycznego. Próbkê tego poznaliœmy.

Najstarszy zaœ sta¿em chór reprezentowa³
Lublin. Powsta³ na UMCS-ie w 1949 r., ma za
sob¹ mnóstwo sukcesów i trofeów, zdoby-
tych w kraju i na œwiecie. Œpiewa wszystko,
od blisko 25 lat kieruje nim prof. Urszula Bo-

bryk. W Poznaniu kontentowaliœmy siê kilko-
ma utworami muzyki religijnej naszych cza-
sów: „Agnus Dei” Wojciecha Kilara, madry-
ga³ami Stanis³awa Moryto i przepiêknym
Psalmem 28-letniego Andrzeja Kopcia.

Takich nauczycieli lubimy
Œwietnie wyszkolonymi g³osami i a¿ kilkoma
solistami popisywa³ siê Chór „Gaudeamus” z
Drohobycza. Ci przyszli nauczyciele (zespó³
dzia³a przy Uniwersytecie Pedagogicznym) na
pewno potrafi¹ zachêciæ do poznawania mu-
zyki i skutecznie jej nauczyæ. Pod rêka prof.
Stepana Datsyuka, wykszta³conego we Lwo-
wie i Kijowie, dali ciekawy koncert ukraiñ-
skich utworów XVIII- i XIX-wiecznych oraz
wspó³czesnych.

Jedyny na festiwalu chór ¿eñski (i drugi
s³owacki) przyjecha³ z Preszowa i tak¿e s³u¿y
jak najlepszemu wykszta³ceniu nauczycieli
muzyki, studiuj¹cych na miejscowym uniwer-
sytecie. W pierwszym rzêdzie w³aœnie muzy-
kalnoœci¹ panie zwróci³y uwagê s³uchaczy.
Przepiêknymi pianami, do szeptu w³¹cznie,
poruszy³y. Bardzo ró¿norodny program przy-
gotowa³a dyrygentka Tatiana Kanisakova,
która w 2006 r. ukoñczy³a studia podyplomo-
we w Akademii Muzycznej w Bydgoszczy.

Jedyna równie¿ by³a orkiestra - „Sinfoniet-
ta Potsdam”, któr¹ przed niespe³na 10 laty,
na Uniwersytecie w Poczdamie za³o¿y³ dyry-
gent i chórmistrz prof. Kristian Commichau.
Kameralny zespó³ smyczkowy tworz¹ studen-
ci ró¿nych fakultetów (Niemcy s¹ ju¿, nieste-
ty, ostatnim krajem w Europie, w którym to
siê udaje). Momentami graj¹ jak zawodowcy,
tyle, ¿e z wiêksz¹ ¿arliwoœci¹, a gdy trzeba -
z humorem i swobod¹. Klasykê i wspó³cze-
sne utwory. Potrafi¹ te¿ œpiewaæ. Æwicz¹ raz
w tygodniu, a raz w semestrze - przez ca³y
weekend, pod kierunkiem swego szefa i za-
wodowych koncertmistrzów. 

I wreszcie nasz drugi zespó³ UAM - Chór
Akademicki Jacka Sykulskiego, o którego wy-
sokim poziomie mo¿liwoœci i umiejêtnoœci
wokalnych oraz technicznych œrodkach wyra-
zu muzyki powiedziano i napisano tomy. Przy-
pad³a mu rola zamkniêcia popisów poszcze-
gólnych grup tegorocznego festiwalu. I spe³-
ni³by j¹ znakomicie, prawdopodobnie jednak
w… innym miejscu i w innych okoliczno-
œciach. Ni¿ej podpisanemu - od lat sympaty-
kowi akademików - zrobi³o siê przykro, gdy
po piêknej „Lacrimosie” Urbaitisa, zadedyko-
wanej przez chór pamiêci niedawno zmar³ego
wiceprezydenta miasta, uderzy³a w uszy 
aran¿acja Mozartowskiego „Dies irae” z „Re-
quiem”, a zaraz po niej… kabaretowy „Jožin
z bažin”(!), poprzedzaj¹cy w³aœciwy fina³ z wo-
kalno-baletow¹ parafraz¹ na temat „Alleluja”
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z Händlowskiego „Mesjasza”. S¹dzê, i¿ z tej
estrady takie „zabawy” z klejnotami Muzyki
powinno siê chyba lepiej przemyœleæ… 

Koda fina³owa
Natomiast na pewno bardzo trafnym pomy-
s³em J. Sykulskiego by³o umieszczenie kapi-
talnej chóralnej wersji Uwertury Rossiniego
do „Wilhelma Tella” nazajutrz (20. VI), na po-
cz¹tku jeszcze jednej, fina³owej prezentacji
wszystkich zespo³ów, któr¹ efektownie otwo-
rzy³ Chór Akademicki UAM. Po nim (w odwrot-
nej kolejnoœci ni¿ w ci¹gu minionych trzech
dni) œpiewa³y, po jednym utworze, pozosta³e
grupy. Tradycyjn¹ paradê zamkn¹³ Chór 
K. Szydzisza na ludowo - „Zielonym mostecz-
kiem”. 

Jednak wielk¹ kod¹ IX festiwalu by³o - jak
zawsze - wspólne prawykonanie, specjalnie
zamówionej na tê okazjê kompozycji polskie-
go twórcy. Romuald Twardowski do tekstu
Quintusa Horatiusa Flaccusa napisa³ orato-
rium pt. „Exegi Monumentum” na sopran,
bas, chór mieszany i orkiestrê symfoniczn¹.
Ponad 400 œpiewaków, ubranych w koszulki
z emblematem UAM, ledwie zmieœci³o siê na
estradzie. Przed nimi - polsko-niemiecka
orkiestra i soliœci: Anna Miko³ajczyk-Niewie-
dzia³ (sopran) i Jaros³aw Brêk (bas). Przy pul-
picie dyrygenckim - Marcin Na³êcz-Niesio³ow-
ski. Wœród s³uchaczy - kompozytor, zapewne
najbardziej podniecony. Gdy wybrzmia³y
ostatnie takty i s³owa poruszaj¹cego dzie³a,
owacja potwierdzi³a ogromny podziw nie tylko
wytrawnych melomanów. Ta muzyka w tym
wykonaniu wywar³a wra¿enie na ka¿dym! Kla-
skali wszyscy - na widowni i na estradzie. Bis
fina³owych strof Horacego z muzyk¹ Twar-
dowskiego - by³ oczywisty. Piêknie dope³ni³
dziewi¹te wielkie œpiewanie, wieñcz¹ce ob-
chody 90. urodzin naszego Uniwersytetu.

…i s³owa podziêkowañ
O jego historii, teraŸniejszoœci i przysz³oœci
mówi³ na pocz¹tku wieczoru rektor UAM,
prof. Bronis³aw Marciniak. Obejrzeliœmy te¿
film, dokumentuj¹cy niedawne, g³ówne uro-
czystoœci. Po koncercie zaœ nadszed³ czas
na podziêkowania. Najpierw prof. Szydzisz
skierowa³ je do w³adz uniwersyteckich, licz-
nych darczyñców i dobrodziejów, a potem - do
swoich wspó³pracowników, zajmuj¹cych siê
dziesi¹tkami spraw i problemów festiwalu.
Nie pomin¹³ chyba nikogo. By zaœ festiwal za-
koñczyæ muzyk¹, zapowiedzia³ dodatkow¹
niespodziankê: wspólne zaœpiewanie kanonu
na czeœæ „Universitas Cantat”, stworzonego
przez profesorów Marka Jasiñskiego i Sylwe-
stra Dworackiego. Wydawa³o siê, ¿e ta zaba-
wa nie bêdzie mia³a koñca, tak siê podoba-
³a. A przecie¿ na ostatnie s³owo czeka³ je-
szcze JM Rektor. By³y to serdecznoœci pod
adresem prof. Szydzisza i jego chóru, nie tyl-
ko piêknie œpiewaj¹cego i zaproszenie - po
krótkim odpoczynku - do pracy nad kolejnym
festiwalem w 2011 r. Po tym wezwaniu mo-
g³o ju¿ tylko zabrzmieæ wspólne „Gaudea-
mus…”. 

Romuald Po³czyñski
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•  Chór Kameralny Uniwersytetu im. A. Mickiewicza w Po-
znaniu; dyrygent prof. Krzysztof Szydzisz

•  Chór Mieszany „Apollo” Uniwersytetu w Bratys³awie
(S³owacja); dyrygent dr Milan Kolena

•  Orkiestra „Sinfonietta Potsdam” Uniwersytetu w 
Poczdamie (Niemcy); dyrygent prof. Kristian Commichau

•  Chór Kameralny „Musica Viva” Uniwersytetu Ekono-
micznego w Poznaniu; dyrygent prof. Marek Gandecki

•  Chór Mieszany „Musica Oeconomica Pragensis” Uni-
wersytetu Ekonomicznego w Pradze (Czechy); dyrygen-
ci - Krystof Spirit i Martina Spiritova

•  ̄ eñski Chór Akademicki „Collegium Musicum” Uniwer-
sytetu w Belgradzie (Serbia); dyrygent prof. Darinka
Matic-Marovic

•  Chór Mieszany „Örebro Studentsangare” w Örebro
(Szwecja); dyrygent Fredrik Berglund

•  Chór Akademicki im. J. Czerwiñskiej Uniwersytetu Ma-
rii Curie-Sk³odowskiej w Lublinie; dyrygent prof. Urszu-
la Bobryk

•  Chór Mieszany „Gaudeamus” Pañstwowego Uniwersy-
tetu Pedagogicznego im. Iwana Franki w Drohobyczu
(Ukraina); dyrygent prof. Stepan Datsyuk

•  Chór ¯eñski „Iuventus Paedagogica” Uniwersytetu w
Preszowie (S³owacja); dyrygent dr Tatiana Kanisakova

•  Chór Akademicki Uniwersytetu im. A. Mickiewicza w
Poznaniu; dyrygent Jacek Sykulski.

Wystêpy wszystkich zespo³ów zapowiadali w jêzykach
polskim i angielskim: Ewa Jarmakowska-Kolanus (tak¿e
autorka wydawnictwa programowego), Marek Mi¹dowicz
i Przemys³aw Neumann.

Dyrektor Szydzisz ma g³os
O krótki komentarz wydarzenia poprosi³em twórcê 
i dyrektora festiwalu, prof. Krzysztofa Szydzisza:

- Mia³em du¿o obaw. Nie ze wzglêdów na-
szych, wewnêtrznych, lecz z powodu œwiato-
wej sytuacji kryzysowej. Konkursami i festi-
walami odbiorcy s¹ mniej zainteresowani.
Ludzie boj¹ siê podró¿owaæ, bo boj¹ siê wy-
dawaæ pieni¹dze. Mieliœmy zatem do wyboru
mniejsz¹ iloœæ chórów ni¿ zwykle. Uda³o siê
jednak stworzyæ grupê w miarê równ¹ pozio-
mem, bez s³abszych zespo³ów, z interesuj¹-
cymi repertuarami.

Nowoœci¹ - obok ponownej transmisji inter-
netowej ca³ego festiwalu - by³o du¿e zaintere-
sowanie imprez¹ telewizji WTK, wspó³pracu-
j¹cej z naszym Uniwersytetem, w tym poka-
zanie koncertu fina³owego. Wiemy, ¿e wielu
widzów obejrza³o te programy. 
• •  Mo¿e zatem dlatego w auli - poza fina-

³em - by³o zbyt wiele krzese³ pustych? 
- To raczej skutek - nie dla wszystkich do-

godnego - czerwcowego terminu. Od lat o tym
myœlimy. Niestety, tylko w tym czasie mo¿emy
liczyæ na wolne miejsca w akademikach, tañ-
sze ni¿ w hotelach. Z drugiej strony 300-400
osób, s³uchaj¹cych chórów, to wcale niema³o,
tyle, ¿e w auli wtedy wyj¹tkowo widoczne s¹
puste fotele… 
• •  A jak przyjmowano œpiewaj¹ce grupy po-

za Poznaniem?
- Ka¿dy zespó³ mia³ znów koncert w jednej z

oœmiu miejscowoœci: w Grodzisku Wlkp., Muro-
wanej Goœlinie, Nowym Tomyœlu, Obornikach,
Pniewach, Szamotu³ach, Œremie i W¹growcu.
Poza jednym przypadkiem - zarówno w salach,
jak i w koœcio³ach - by³o pe³no i wszêdzie stwo-
rzono wykonawcom nadzwyczajn¹ atmosferê.
Po wystêpie ugoszczono kolacj¹, interesowano
siê histori¹ i prac¹ chórów. By³a te¿ okazja, by
uczestnicy festiwalu mieli ze sob¹ kontakt. Po
koncercie rozpoczynaj¹cym imprezê, na dzie-
dziñcu Collegium Minus, do pó³nocy trwa³ wie-
czór zapoznawczy. Codziennie te¿ spotykano
siê na próbach, podczas przygotowañ do fina³u.
• •  Co tym razem dla organizatorów okaza³o

siê najwiêkszym problemem?
- Jak zwykle - koncert fina³owy. Najpierw

trzeba by³o znaleŸæ kompozytora, gotowego
przyj¹æ tak szczególne zamówienie. Wydaje
mi siê, ¿e wybór Romualda Twardowskiego
by³ niezwykle trafny. Napisa³ utwór bardzo do-
brze brzmi¹cy, przystêpny dla ucha s³ucha-
cza, rozs¹dnie stworzony od strony wykonaw-
czej. Chóry mog³y go wiêc doœæ szybko i sto-
sunkowo ³atwo opanowaæ i polubiæ. Wielka w
tym zas³uga te¿ dyrygenta, dyrektora Marcina
Na³êcza-Niesio³owskiego, który w ci¹gu paru
dni piêknie zespoli³ brzmienie 400 g³osów i
przygotowa³ tak¿e miêdzynarodow¹ orkiestrê,
co by³o jeszcze trudniejszym zadaniem. Obok
smyczkowców z Poczdamu i kilku naszych,
uniwersyteckich kameralistów, trzeba by³o
znaleŸæ - w czasie sesji egzaminacyjnej(!) -
grupê osób wœród studentów Akademii Mu-
zycznej do gry na instrumentach dêtych. Tro-
chê nerwów to kosztowa³o. Ale warto by³o!
Ju¿ wiemy, ¿e oratorium zostanie niebawem
znów wykonane w Belgradzie i w Filharmonii
Lubelskiej. Ka¿dy chór - jak zawsze - otrzyma³
od nas partyturê i mam nadziejê na nastêp-
ne prezentacje, jako owoce festiwalu. Pracu-
jemy te¿ nad wydaniem p³yt, dokumentuj¹-
cych kolejn¹ edycjê naszych spotkañ i promu-
j¹cych nastêpne. 

W 2011 r. czeka nas dziesi¹te, jubileuszo-
we spotkanie, ³¹cz¹ce siê te¿ z 400-leciem
tradycji akademickich w Poznaniu. Zastana-
wiamy siê ju¿ z prof. Dworackim nad 
tekstem, nawi¹zuj¹cym do postaci biskupa
Lubrañskiego i wyborem kompozytorów, do
których zwrócimy siê z proœb¹ o stworzenie
odpowiedniego dzie³a.
• •  Myœli Pan profesor ju¿ o kimœ konkret-

nym?
- Bardzo mi zale¿y na tym, by nasz festi-

wal, który - jak wiadomo - zrodzi³ siê z idei
utrzymania uniwersyteckiej równowagi po-
miêdzy nauk¹ oraz kultur¹ i sztuk¹, promo-
wa³ g³ównie m³odych twórców i m³odych wy-
konawców, by by³ warsztatem muzyki pol-
skiej. 

Rozmawia³ Romuald Po³czyñski

Uczestnicy festiwalu (w kolejnoœci wystêpów)



•  „W 80 minut dooko³a œwiata” - tak zatytu-
³owa³a (1. VI) kolejny koncert Orkiestra Ka-
meralna PR „Amadeus” Agnieszki Duczmal.
Program, dedykowany najm³odszym s³ucha-
czom w dniu ich dorocznego œwiêta, by³ zai-
ste muzyczn¹ podró¿¹ z melodiami i tañcami
ró¿nych narodów. Uczestniczyli w niej tak¿e z
powodzeniem uczniowie Ogólnokszta³c¹cej
Szko³y Baletowej w Poznaniu.

•  Na 20. rocznicê Dnia Wolnoœci 4 czerwca
1989 r. Filharmonia zamówi³a stosowny
utwór u Moniki Kêdziory, prezesa poznañ-
skiego oddzia³u Zwi¹zku Kompozytorów Pol-
skich. Prawykonanie 10-minutowych „Fanfar
dla Rzeczpospolitej” odby³o siê 5 czerwca.
Przedtem marsza³ek województwa wielkopol-
skiego Marek WoŸniak - w okolicznoœciowym
s³owie - zadedykowa³ ten koncert wszystkim,
którzy przyczynili siê do zwyciêstwa przed 20
laty, przygotowywali nas do tego wydarzenia,
a teraz dali przyk³ad, jak podtrzymaæ o nim
pamiêæ, jak prze¿yæ to œwiêto, ale tak¿e tym,
którzy wtedy z³o¿yli do urn karty wyborcze.

W programie wieczoru by³y nadto: bardzo
rzadko grywany, kameralny Koncert na forte-
pian, skrzypce i orkiestrê smyczkow¹ Haydna
z udzia³em, niestety, ledwie daj¹cych sobie ra-
dê z tym dzie³em, austriackich solistów - Evy
Steinschaden i Alexandra Vavtara oraz II Sym-
fonia Brahmsa, najpogodniejsza ze wszystkich
czterech symfonii wielkiego wiedeñczyka,
choæ wcale za takow¹ przez niego nie trakto-
wana. Filharmonikami dyrygowa³ - nie po raz

pierwszy - Krzysztof Urbañski, który dopiero
przed dwoma laty zdoby³ dyplom u Antoniego
Wita i jest jego asystentem w Filharmonii Na-
rodowej. Legitymuje siê ju¿ jednak licznymi 
i znacznymi sukcesami kapelmistrzowskimi w
kraju i za granic¹, a tak¿e odwag¹ poprowa-
dzenia z pamiêci i w tak m³odym wieku inter-
pretacji symfonii Brahmsa. Wprowadzenie mu-
zyczne wyg³osi³ Bartosz Micha³owski.

•  Zwyczajowo silnym akordem (12. VI) Filhar-
monia Poznañska zakoñczy³a swój 62. sezon
artystyczny; dwa ostatnie koncerty zaplano-
wano w Koninie na rynku i nad jeziorem Mal-
ta. Na po¿egnanie z melomanami w Auli UAM
wybrano sprawdzony, popularny i fascynuj¹cy
XX-wieczny monument Carla Orffa „Carmina
Burana”, kantatê pieœni anonimowych wa-
gantów, inspirowanych œredniowieczn¹ kultu-
r¹ i obyczajowoœci¹. Kilkakrotnie ju¿ roz-
brzmiewa³a ta muzyka z naszej estrady. 

W p³ytotekach mamy te¿ jej ró¿ne, mi-
strzowskie interpretacje. Bodaj po raz pierw-
szy jednak u nas - do wykonania dzie³a - za-
anga¿owano tak ogromny, ponad 200-osobo-
wy sk³ad: cztery chóry (obydwa uniwersytec-
kie, Poznañski Chór Kameralny i Poznañski
Chór Ch³opiêcy), wielk¹ orkiestrê z dwoma
fortepianami i troje solistów. W ostatniej
chwili - Iwonê Hossê dzielnie zast¹pi³a sopra-
nistka Marzena Micha³owska, partiê kontra-
tenorow¹ zaœpiewa³ Piotr £ykowski, przez 
18 lat zwi¹zany ze „S³owikami” Stefana Stu-
ligrosza, obecnie profesor wroc³awskiej Aka-

demii Muzycznej, a barytonow¹ - Artur Ruciñ-
ski. I ten najm³odszy artysta (dopiero 6 lat po
debiucie), nadzwyczajnie muzykalny, dyspo-
nuj¹cy piêkn¹ barw¹ g³osu, posiadaj¹cy
wra¿liwoœæ i fenomenaln¹ technikê, pozosta-
nie nam najd³u¿ej w pamiêci. 

Wiemy, i¿ wszyscy chórmistrzowie: Jacek
Sykulski, Krzysztof Szydzisz i Bartosz Micha-
³owski bardzo starannie przygotowali swoje
zespo³y do wykonania wyj¹tkowo trudnego
utworu. Na pewno te¿ solidnie pracowa³a nad
nim orkiestra pod batut¹ szefa Marka Pijarow-
skiego. Publicznoœæ zerwa³a siê z miejsc z
owacj¹, nim wybrzmia³ ostatni takt. Wkrótce
wiêc s³ynn¹ Pieœñ o Fortunie us³yszeliœmy je-
szcze raz. Zatem sukces? Kto nigdy nie s³y-
sza³ „Carmina Burana”, na pewno by³ pod
wra¿eniem. Rozmi³owanym w tym dziele me-
lomanom jednak przeszkadza³y w pe³nej saty-
sfakcji: nadu¿ywane przez dyrygenta fortissi-
ma wielkiego chóru - kosztem szlachetnoœci
dŸwiêku i nadmierne tempo, czêstokroæ gu-
bi¹ce charakter poszczególnych pieœni.

By³o zatem o czym rozmawiaæ na tradycyj-
nym spotkaniu z orkiestr¹ po koncercie, za-
mykaj¹cym sezon. Muzycy, przedstawiciele
w³adz i dobrodzieje Filharmonii us³yszeli z ust
dyrektorów Wojciecha Nentwiga i Marka Pija-
rowskiego wiele podziêkowañ. Jubilatom Fil-
harmonii wrêczono stosowne dyplomy. Wznie-
siono toasty za liczne w tym czasie, udane ar-
tystycznie wieczory. Wicemarsza³ek Senatu,
prof. Marek Zió³kowski spojrza³ na pi¹tkowe
zgromadzenie muzyczne w auli okiem socjolo-
ga. S³usznie zauwa¿y³, ¿e przyby³y wyj¹tkowo
liczne rzesze nowych b¹dŸ na nowo pozyska-
nych s³uchaczy, tak¿e spoza Poznania. Wyda-
rzenie to sta³o siê równie¿ towarzyskim, za-
wi¹zuj¹cym nowe wiêzi spo³eczne. 

•  Od 17. do 20. VI Aula UAM by³a aren¹ IX
edycji Miêdzynarodowego Festiwalu Chórów
Uniwersyteckich „Universitas Cantat” 2009,
o czym informujemy oddzielnie (str. 22-23).

•  A ju¿ zupe³nie ostatni akord w auli koncer-
towej sezonu 2008/2009 wybrzmia³ spod
palców Chicka Corea'i, s³ynnego amerykañ-
skiego pianisty jazzowego i kompozytora,
który (23. VI) po wielu latach ponownie wy-
st¹pi³ u nas. Pierwsz¹ czêœæ recitalu wype³ni-
³y improwizacje w³asne i oparte na tematach
innych, znanych jazzmanów, drug¹ - m.in. mi-
niatury klasyków: Scarlattiego i Skriabina
oraz cykl w³asnych miniatur „Children's
Songs”. Na koniec - gra³ i… œpiewa³, wci¹ga-
j¹c do muzycznej zabawy publicznoœæ, œwiet-
nie do tej roli przygotowan¹ po finale niedaw-
nego festiwalu. „Ten bis - wielkiego artysty i
jego fanów - z pewnoœci¹ przejdzie do histo-
rii poznañskich koncertów jazzowych” - napi-
sano w „Gazecie Wyborczej”. (rp) 
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C zerwiec to miesi¹c, w którym wiêk-
szoœæ studentów nie myœli o niczym
innym ni¿ o nauce do egzaminów.

Czerwiec to tak¿e pocz¹tek lata, jest to z tym
zwi¹zane ¿e, w Poznaniu odbywa siê wtedy
wiele ciekawych wydarzeñ czy to kultural-
nych, czy to sportowych, w których równie¿
aktywnie uczestnicz¹ studenci naszego Uni-
wersytetu, korzystaj¹c z przerw miêdzy egza-
minami. Bezsprzecznie takim niezwyk³ym wy-
darzeniem, które przyci¹gnê³o rzeszê mie-
szkañców naszego miasta, by³a Pla¿a Wolno-
œci 2009. Impreza organizowana w Poznaniu
ju¿ po raz drugi i z o wiele wiêkszym rozma-
chem, ni¿ to mia³o miejsce w ubieg³ym roku.
Dziêki staraniom g³ównego organizatora tur-
nieju Damiana Lisieckiego ze Stowarzysze-
nia KS UAM Poznañ oraz przy nieocenionej
wspó³pracy Urzêdu Miasta Poznania, Urzêdu
Marsza³kowskiego i sponsorów takich jak
miêdzy innymi: Enea, Kompania Piwowarska
Lech Premium, Car Javi, Dalkia czy Piotr i Pa-
we³ na Placu Wolnoœci wysypano tysi¹ce ton
specjalnie sprowadzonego piasku, zainstalo-
wano odpowiednie trybuny, a wszystko po to,
by centrum miasta przez miesi¹c mog³o staæ
siê pla¿¹ z prawdziwego zdarzenia. Tu te¿ zo-
sta³a otwarta akademia siatkówki pla¿owej,
gdzie pod okiem wykwalifikowanych instruk-
torów m³odzie¿ naszego miasta mog³a ze-
braæ pierwsze doœwiadczenia w pla¿owej
odmianie tej dyscypliny sportu, która od
Igrzysk w Atlancie jest dyscyplin¹ olimpijsk¹.
Oprócz boisk do siatkówki organizatorzy przy-
gotowali tak¿e inne atrakcje, jak na przyk³ad
zajêcia z jogi czy fitnessu. Punktem kulmina-
cyjnym tegorocznej Pla¿y Wolnoœci by³ rozgry-
wany od pi¹tku do niedzieli czwarty turniej
Grand Prix Polski w siatkówce pla¿owej mê¿-
czyzn. Zgodnie z przewidywaniami znawców
tej dyscypliny do fina³u tego niezwykle silnie
obsadzonego poznañskiego turnieju (warto-
œæ nagród 18 tysiêcy z³otych) dotar³a para z
£odzi - Grzegorz Klimek i Rafa³ Szternel. Za-
wodnicy ci w wielkim finale imprezy zmierzyli
siê z par¹ Damian Lisiecki (Poznañ) i Domi-
nik Witczak (Ostrów Wielkopolski). Mimo
zmiennoœci aury w niedzielne popo³udnie
s³oñce zaœwieci³o dla zawodników z £odzi,
którzy pokonali reprezentantów Wielkopolski
2:0 (21:18, 21:16). W opinii obserwatorów
o tryumfie w g³ównej mierze zdecydowa³y
wiêksze zgranie goœci, sprytne akcje przy
siatce oraz lepsze czytanie zagrañ przeciwni-
ków. W trwaj¹cym obecnie sezonie para Kli-
mek - Szternel dzier¿y nadal miano niepoko-
nanej, a wygrana w Poznaniu by³a ich ju¿
czwart¹ z kolei, tak wiêc w nadchodz¹cych

mistrzostwach Polski bêd¹ wystêpowaæ w ro-
li faworyta. Tym wiêksze brawa nale¿¹ siê po-
konanym w tej batalii Lisieckiemu i Witczako-
wi, którzy w zarówno pierwszym, jak i drugim
secie fina³owej rozgrywki starali siê jak naj-
wy¿ej postawiæ poprzeczkê trudnoœci swoim
przeciwnikom. Po zakoñczonym meczu po-
chwa³ boiskowym rywalom nie szczêdzi³ Ra-
fa³ Szternel, który zosta³ wybrany najlepszym
zawodnikiem poznañskiego Grand Prix.
Mówi³, ¿e Damian mo¿e byæ dumny z siebie i
z tego, ¿e uda³o mu siê po³¹czyæ organizacjê
tej wspania³ej imprezy i ciê¿ar gry w turnieju.
Pozytywnie swój wystêp w finale, mimo po-
ra¿ki, ocenia Dominik Witczak, podkreœlaj¹c,
¿e zarówno gra z ty³u, jak i zagrywka funkcjo-
nowa³y dobrze, a tym, co zdecydowa³o o po-
ra¿ce by³o dobre samopoczucie, którego aku-
rat w finale zarówno jemu, jak i Lisieckiemu
odrobinê zabrak³o. W meczu o trzecie miej-
sce para Micha³ Kubiak (Wa³cz) i Tomasz

Wieczorek (Bydgoszcz) pokona³a Jakuba Sza-
³ankiewicza (Staszów) i Mariusza Prudla
(Rybnik) 2:0 (21:20, 21:12). Po czêœci spo-
rtowej wieczorem Pla¿ê Wolnoœci 2009 opa-
nowa³ Jose Torres i jego latynoamerykañskie
rytmy. 

W przerwie pomiêdzy zawodami „na pia-
chu” pojawili siê tak¿e oficjele z Urzêdu
Miasta (m.in. prezydent Ryszard Grobelny i
Ryszard Œliwa) oraz pracownicy UAM (JM
Rektor UAM, prof. Bronis³aw Marciniak, tre-
ner Andrzej Koziñski, prof. Stanis³aw Sier-
powski, prof. Jacek Gawroñski, dr Gerard
Kucharski, dr Adam Barabasz), aby roze-
graæ dwa sety i tym samym podtrzymaæ tra-
dycjê spotkañ siatkarskich. Choæ atmosfe-
ra by³a przyjacielska, to oba zespo³y nie-
zwykle powa¿nie potraktowa³y tê rozgryw-
kê. Po zaciêtym boju zwyciê¿yli akademicy:
21:18 oraz 25:23. 

Marcin Krupka
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J ubileusze sk³aniaj¹ zwykle do œwiêtowa-
nia, wspomnieñ, ale nie tylko. Dlatego
czytelnikom „¯ycia Uniwersyteckiego” zo-

stan¹, na ile jest to mo¿liwe w takiej formie,
przybli¿one: historia, organizacja, statystyki i
atmosfera sportowej rywalizacji. Pocz¹tki Ge-
oligi najlepiej oddaj¹ s³owa naszego kolegi, po-
mys³odawcy rozgrywek, Wojtka Jaszkowskie-
go, który tak to zapamiêta³ i opisa³:

Pocz¹tku powstania halowej ligi pi³karskiej
nale¿y upatrywaæ w momencie wprowadzenia
stanu wojennego w 1981 roku, poniewa¿ zo-
sta³y wtedy zdelegalizowane lub zawieszone
wszelkie organizacje, w tym studenckie, miê-
dzy innymi NZS. Wielu studentów i m³odych
asystentów nie chcia³o siê z tym pogodziæ,
st¹d pomys³, aby chocia¿by na polu sporto-
wym na nowo organizowaæ siê i liczyæ, ¿e to
bêdzie mo¿liwe. Mnie osobiœcie - animatorowi
tych rozmów - skojarzy³o siê to z odleg³¹ histo-
ri¹ moich dziadków, którzy w Wielkopolsce
mogli integrowaæ siê w ramach sportowej
organizacji „Sokó³”, bo na tak¹ jedynie zezwa-
la³ zaborca pruski. 

Niebawem okaza³o siê, ¿e w PRL-u ówcze-
œni rz¹dz¹cy nawet tych najni¿szych szczebli
byli gorsi od zaborcy, bo nie by³o mowy o za³o-
¿eniu ligi. Osobiœcie chodzi³em do wielu osób,
które mia³y coœ do powiedzenia, a w³aœciwie
wyra¿enia zgody na grê w pi³kê. Trzeba by³o
czekaæ, a¿ skoñczy siê stan wojenny. Trwa³o
to dwa lata!!! Pamiêtam, ¿e po zakoñczeniu
stanu wojennego w 1983 roku nadal by³y trud-
noœci, lecz z pomoc¹ przyszed³ prof. Stefan
¯ynda, jako wieloletni dzia³acz AZS. Zaczêli-
œmy rozmiêkczaæ Studium Wychowania Fizycz-
nego (powo³ane do krzewienia kultury fizycz-
nej), a¿ w koñcu zgodzi³o siê pod licznymi wa-
runkami. Zasadnicz¹ kwesti¹ by³o, kto ma za
to odpowiadaæ. Nie mieœci³o siê w ówcze-
snych kanonach, ¿e tê ligê nie organizuje:
Rektor, AZS, Studium Wychowania Fizyczne-
go, lecz grupa m³odych asystentów i sami stu-
denci. Liga ostatecznie ruszy³a w 1984 roku.

Kiedy dosz³o do wydania zgody, to mieliœmy
kopaæ pi³k¹ siatkow¹, aby nie niszczyæ œcian.
Bramka mia³a byæ mniejsza od materaców do
gimnastyki, którymi mieliœmy zabezpieczaæ
œciany za bramkami. Bramki mieliœmy zorgani-
zowaæ sobie sami. Poszed³em do stolarni
UAM, do zaprzyjaŸnionego stolarza Pana Zby-
szka, który zrobi³ drewniane bramki. Pocz¹tko-
wo by³y bez siatek. PóŸniej ze starych do siat-
kówki zrobiliœmy odpowiednie. Niebawem trze-
ba by³o wzmocniæ stalowymi p³askownikami
nasze drewniane bramki, bo zaczê³y siê rozpa-

daæ. Trochê mnie to zdziwi³o, lecz wkrótce wy-
jaœni³o siê, ¿e by³y u¿ywane czêœciej ni¿ raz w
tygodniu.

Wed³ug mnie ciekawym momentem by³o zor-
ganizowanie pierwszego zebrania z przedstawi-
cielami dru¿yn. Odby³o siê ono po godzinach
pracy w laboratorium prof. Karola Rotnickiego,
w którym pracowa³em. Pocz¹tkowo myœleli-
œmy, ¿e bêdzie po jednej dru¿ynie z poszczegól-
nych lat plus dru¿yna z³o¿ona z asystentów.
Przysz³o dwukrotnie wiêcej przedstawicieli dru-
¿yn. Gdy zaczêliœmy uk³adaæ regulamin, to za-
czê³y siê dyskusje. Du¿o nie brakowa³o, aby-
œmy siê rozstali. Dyskutantom da³em pod roz-
wagê, ¿e nie potrafimy napisaæ takiego ma³ego
regulaminu, a co to dopiero bêdzie, kiedy przyj-
dzie do napisania w Polsce nowej konstytucji.
Wówczas Wiesiu Rygielski oznajmi³ donoœnie:
Nie wyjdziemy, jak nie napiszemy regulaminu!
O ile dobrze pamiêtam, to Jarek Bogucki zacz¹³
spisywaæ punkt po punkcie. Przy kontrowersyj-
nym zapisie odbywa³o siê g³osowanie. Punkt
przechodzi³ zwyk³¹ wiêkszoœci¹. To by³a znako-
mita obywatelska lekcja dla wszystkich, którzy
tam byli. Aby by³o o co graæ, musia³ byæ puchar,
a w tamtych czasach trzeba by³o sporo siê na-
chodziæ, by go zdobyæ. By³ wystawiony w gablo-
cie przy dziekanacie Wydzia³u Biologii i Nauk o
Ziemi (geografia by³a na jednym wydziale ra-
zem z biologi¹). Niebawem umieszczano w niej
tak¿e relacje z meczów. 

Poniewa¿ wiele dru¿yn mia³o nazwy z pod-
tekstem politycznym, np.: „Solidarni”, „KGB”
i równie¿ reporta¿e by³y pe³ne podtekstów, to
zainteresowali siê lig¹ smutni panowie z ul.
Kochanowskiego (tam by³a siedziba S³u¿by
Bezpieczeñstwa), którzy nieustannie kr¹¿yli i
szukali ulotek, jak to okreœlali, wrogiej propa-
gandy. Warto przypominaæ takie fakty w cza-
sach stosownych porównañ do SB. Dosz³o do
rozmowy esbeków z ówczesnym dziekanem,
prof. Andrzejem Malinowskim, który nam ga-
blotê udostêpni³, a teraz musia³ siê t³umaczyæ.
Zbiegiem okolicznoœci przechodzi³ nasz sym-
patyczny kolega Staszek Tomalak, który s³y-
sz¹c pytanie, co oznacza nazwa „KGB”, przy-
szed³ z pomoc¹ dziekanowi, mówi¹c, ¿e to
dru¿yna „Koledzy Grubego Benia” (prof. Beni-
cjusz G³êbocki by³ ówczesnym prodziekanem
ds. studenckich) i st¹d ten skrót. 

Koñcz¹c to wspomnienie o powstaniu halo-
wej ligi pi³karskiej geografów, ¿yczê, aby dobry
duch, który nam towarzyszy³, nie opuszcza³
Was dzisiaj i jutro.

W takiej, jak przedstawiono wy¿ej, atmosfe-
rze powstawa³a Geoliga. Pierwszym prowadz¹-

cym, odpowiedzialnym za sprawy organizacyj-
ne oraz sporz¹dzanie aktualnych tabel i przy-
gotowanie ró¿nych statystyk, by³ Wojtek Rosik.
W tym miejscu warto dodaæ, ¿e Geoligê przez
pierwsze 15 lat prowadzi³ w³aœnie Wojtek Ro-
sik, a przez nastêpne 10 lat - Marek Widera.
W bie¿¹cym roku, zgodnie z ustaleniami zarz¹-
du Geoligi, jej stery przejmie Darek Kasztelan.
Nie mo¿na te¿ pomin¹æ faktu, ¿e od pocz¹tku
dziekan WNGiG sprawuje patronat nad naszy-
mi rozgrywkami oraz jest fundatorem nagród
dla: najlepszej dru¿yny, króla strzelców, zdo-
bywcy stu bramek itd. Dziêki zrozumieniu i
¿yczliwoœci kierownictwa Studium Wychowa-
nia Fizycznego UAM zawsze mamy udostêp-
nion¹ salê, a mecze rozgrywamy w dogodnych
dla nas godzinach.

Przez pierwsze kilkanaœcie sezonów
spotkania odbywa³y siê w sali sportowej przy
ul. Szamarzewskiego. Specyfika tego miejsca,
ze wzglêdu na niewielk¹ d³ugoœæ, polega³a na
tym, ¿e mo¿na by³o odbijaæ pi³kê nie tylko o
œciany boczne, ale równie¿ o œciany za bram-
kami - jak w hokeju. Drugie dziesiêciolecie
przynios³o kilka zmian w funkcjonowaniu roz-
grywek. Najwa¿niejsze wydaje siê przeniesie-
nie zawodów z ul. Szamarzewskiego na Mora-
sko. Przede wszystkim zmieni³o siê to, ¿e o
œciany za bramk¹ nie mo¿na ju¿ by³o pi³ki odbi-
jaæ - pojawi³y siê rzuty ro¿ne. Zdecydowanie in-
ny jest te¿ sposób rozgrywania akcji.

W sporcie czêsto tak bywa, ¿e wspó³zawo-
dnictwo prowadzi do wykreowania gwiazd.
Niew¹tpliwie na miano lidera Geoligi, w
pierwszej dekadzie jej funkcjonowania, za-
s³uguje Staœ Górka - trzykrotny król strzel-
ców, a dru¿ynowo ekipa „Kruzabomba Old
Stars” - trzykrotny mistrz. Kolorytu rozgryw-
kom dodawa³y wtedy równie¿ bardzo cieka-
we osobowoœci. Starsi zawodnicy bardzo do-
brze pamiêtaj¹ zachowanie na boisku, a
zw³aszcza entuzjastyczne reakcje po strzele-
niu gola, takich naszych kolegów, jak np.:
Wiesiu Kucharski vel Kucharz czy Andrzej
Paprocki vel Ardiles. Ponadto czuliœmy wte-
dy niezapomnian¹ atmosferê, na „trybu-
nach” gor¹co dopingowa³y nas urocze kole-
¿anki ze studiów. By³o super, no nie?

W drugim dziesiêcioleciu istnienia ligi
wzrost liczby studentów na WNGiG powodowa³
zwiêkszenie zainteresowania wystêpami 
w Geolidze. W rekordowym pod wzglêdem licz-
by dru¿yn i zawodników roku do rywalizacji
przyst¹pi³o 18 ekip, w których walczy³o blisko
150 graczy! Wymusi³o to reorganizacjê rozgry-
wek z systemu ka¿dy z ka¿dym na system
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Srebrna Geoliga
W tym roku mija 25 lat od powstania Halowej Ligi Pi³ki No¿nej Wydzia³u Nauk Geograficznych 
i Geologicznych (Geoliga WNGiG). Jest to najd³u¿ej dzia³aj¹ca na UAM, zorganizowana, poza 
oficjalnymi strukturami, forma sportowego wspó³zawodnictwa. Rozgrywki odbywaj¹ siê nieprzerwanie
od 1984 r., a 25 kwietnia br. zakoñczy³ siê ostatni, jubileuszowy 25. sezon 2008/2009. 
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play-off. Jednoczeœnie zaistnia³a potrzeba
uœciœlenia przepisów tak, by by³o jak najmniej
sytuacji spornych. S³owem, po burzliwych dys-
kusjach wprowadzono liczne zmiany w regula-
minie, które przyczyni³y siê znacznie do profe-
sjonalizacji Geoligi. W omawianej, drugiej de-
kadzie, w rozgrywkach prym wiod³y zespo³y:
„FC Premium”, „Genetix” i „Seymuri” - dwu-
krotne mistrzostwo. Natomiast indywidualnie
wœród strzelców wyró¿niæ nale¿y: Marcina No-
gaja - trzykrotny król strzelców oraz Lecha Bo-
jarskiego, Jacka Perza i Marka Widerê - dwu-
krotni królowie strzelców. 

Po kilku latach, kiedy w Geolidze wygrywa³y
dru¿yny, z³o¿one z absolwentów, znów domino-
waæ zaczê³y ekipy studentów. W ostatnich piêciu
latach a¿ trzy razy z rzêdu mistrzostwo zdoby³ ze-
spó³ „Pogromcy Dziewic” i dwukrotnie „Bezele”.
Trzeba tutaj dodaæ, ¿e w obu wymienionych eki-
pach, przy roszadach innych zawodników, nie-
przerwanie grali: Grzeœ Grzeœkowiak, Jarek Klu-
cek i Pawe³ Nyka - piêciokrotni mistrzowie! W
liczbie tytu³ów mistrzowskich zdobytych indywi-
dualnie równa siê z nimi jedynie Marek Widera,
który zdoby³ piêciokrotnie mistrzostwo w latach
1993-2002. W ostatnim piêcioleciu najskutecz-
niejszym strzelcem by³ Piotrek Kmieciak - trzy-
krotny król strzelców. Kolejne dwa tytu³y zdoby³
Marcin Nogaj, który ³¹cznie a¿ piêæ razy by³
królem strzelców, czyli najwiêcej w ca³ej 25-let-
niej historii Geoligi. 

W celu uatrakcyjnienia rywalizacji wprowa-
dzono te¿ nowe kategorie, które nagradzane
s¹ dyplomami i nagrodami dla: Najlepszego
Pierwszoroczniaka oraz MVP Ligi (Najbardziej
Wartoœciowego Gracza). Dotychczas w pierw-
szej kategorii zwyciêzcami zostali tylko dwaj
zawodnicy, tj. Maciek Wypijewski
(2004/2005, „Pogromcy Dziewic”) oraz Miko-
³aj Miku³an (2008/2009 - „Slums Attaca”).
Natomiast MVP Ligi dotychczas wybrano: Mar-
cina Nogaja (2005/2006, „Drink Team”),
Marcina Gemborê (2006/2007, „¯ó³ta La-
xa”), Maæka Pietrykowskiego (2007/2008,
„Kosioro/Kœpuny”) oraz Micha³a Kowalskiego
(2008/2009, „K/K”) i Miko³aja Miku³ana
(2008/2009 - „Slums Attaca”).

Informacje o bie¿¹cej sytuacji w Geolidze
oraz takie dane, jak: regulamin, terminarz i
statystyki z ca³ego 25-lecia zamieszczane s¹
na tablicy w Instytucie Geologii oraz na stronie
internetowej: www.geoliga.com. Poza tym na
wspomnianej stronie internetowej dzia³a fo-
rum dyskusyjne, na którym zainteresowani li-
g¹ geografów prowadz¹ burzliwe czêsto deba-
ty, m.in. na temat przewidywanych wyników,
zmian regulaminowych, czy dziel¹ siê wra¿e-
niami po meczach itp.

W rozgrywkach bior¹ udzia³ studenci i absol-
wenci, w tym pracownicy, Wydzia³u Nauk Geo-
graficznych i Geologicznych UAM. Niektórzy z
by³ych graczy s¹ ju¿ profesorami. Efektem spo-

rtowych spotkañ, w atmosferze wspó³zawo-
dnictwa, jest nierzadko nawi¹zanie wielolet-
nich kontaktów, a nawet przyjaŸni miêdzy star-
szymi i m³odszymi graczami Geoligi. Rozpiê-
toœæ wiekowa uczestników naszych rozgrywek
wynosi oko³o 30 lat. Nale¿y w tym miejscu wy-
mieniæ dwóch zawodników, tj. Jarka Boguckie-
go i Janusza Kurzawskiego, którzy wystêpuj¹
od pierwszego sezonu, czyli od 25 lat! Nie-
mniej jednak sol¹ pi³ki no¿nej s¹ strzelone go-
le, których pad³o dotychczas ju¿ kilkanaœcie ty-
siêcy. Zdobywc¹ najwiêkszej liczby 350 bra-
mek jest Jacek Burdzi¹g. Trudno jednak by³o-
by wymieniæ wszystkich, pozosta³ych zdobyw-
ców punktów. Dlatego wystarczy ogólnie
stwierdziæ, ¿e 25 zawodników strzeli³o ponad
100, w tym 10 ponad 200, a 4 graczy zdoby-
³o 300 i wiêcej goli. 

Z okazji 25-lecia Geoligi odby³ siê w czerw-
cu br. „bal” jubileuszowy w KS „Akumulatory”.
To uroczyste spotkanie by³ych i obecnych
uczestników naszych rozgrywek, a tak¿e sym-
patyków naszej ligi zaszczyci³o swoj¹ obecno-
œci¹ grono dziekañskie WNGiG, z prof. Mar-
kiem Marciniakiem na czele oraz d³ugoletnim
kierownikiem Studium WF UAM, mgr. Ryszar-
dem Pawlakiem. Podczas uroczystoœci wrê-
czono dyplomy i nagrody zarówno tegorocz-
nym tryumfatorom, jak i innym zawodnikom,
najbardziej zas³u¿onym w ca³ej historii Geoligi.

Marek Widera
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